
معاون امور توسعه پیشگیری اداره کل بهزیستی 
اســتان تهران با اشــاره به فعالیت هشت مرکز 
غربالگری در این اســتان، گفت: با ظرفیت سازی 
شکل گرفته توســط بهزیســتی همه معتادان 

جمع آوری شده غربالگری می شوند.
علیرضا محمدی افزود: از ابتدای دولت سیزدهم با 
همکاری بین بخشی و هم افزایی سایر دستگاه ها 
و مجموعه ها موفق به افزایــش ظرفیت ۲۵ هزار 
نفری مراکز ماده ۱۶ ترک اعتیاد برای نگهداری 
و ســاماندهی معتادان متجاهر در استان تهران 
شــده ایم. وی یادآورشــد: با ایجاد هشت مرکز 
غربالگری در سطح استان تهران امکان غربالگری 
برای همه معتادان متجاهر جمع آوری شــده در 

استان تهران مهیا شده است.
محمدی اضافه کرد: اکنون نیز بر اساس نیازسنجی 

و مقررات حاکم و همکاری سایر دستگاه های عضو 
از جمله فرمانداری ها، شهرداری ها، سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی و نیروی انتظامی امکان هرگونه 
افزایش ظرفیتی را در اســتان تهــران پیگیری 

خواهیم کرد.
معاون امور توسعه پیشگیری اداره کل بهزیستی 
استان تهران گفت: این اداره کل اکنون یک هزار 
و ۳۰۰ نفــر ظرفیت برای ســاماندهی معتادین 
متجاهر در شــرق اســتان تهران در اختیار دارد 
و با همکاری فرمانداری ها، شــهرداری ها و سایر 
دســتگاه های همکار در این موضــوع، افزایش 

ظرفیت مورد نیاز می تواند محقق شود.
استان تهران ظرفیت نگهداری از ۲۵ هزار معتاد 
متجاهر را در مراکز ماده ۱۶ دارد و از این نظر در 
رتبه نخست کشوری قرار گرفته است. به تازگی 

معاون قضایی رئیس کل و رئیس حوزه ریاســت 
دادگستری کل اســتان تهران اعلام کرده است 
که برخی از شهرستان های شرق این استان فاقد 
مراکز و محل نگهداری معتادین متجاهر موضوع 
ماده ۱۶ قانون مبارزه با مواد مخدر و برخی دیگر 

فاقد ظرفیت و فضای مناسب هستند.
مرتضی تورک افزود: یکی از چالش ها و مشکلات 
در طرح جمع آوری معتادین متجاهر توسط فراجا 
همین نبود و کمبود مراکز است. همه دستگاه های 
ذی ربط باید تمام تلاش خود را برای خروج از این 
وضعیت بکار گیرند و مشارکت های لازم را داشته 
باشند. معاون قضایی رئیس دادگستری کل استان 
تهران خاطرنشان کرد: دادستان شهرستان ها از 
فرمانداران برای بر طرف شــدن و بهبود وضعیت 

مطالبه کنند تا به زودی مشکل حل شود.

رییس ســازمان مدارس و مراکــز غیردولتی و 
توســعه مشــارکت های مردمی با بیــان اینکه 
کلاس های درس کــودکان غزه تعطیل شــده 
اســت و برخی از آنها شــهید شــده اند، گفت: 
دانش آمــوزان ایرانی ضمــن اعــلام انزجار از 
این رژیــم کودک کش، با کودکانــی که عزیزان 
 خــود را از دســت داده انــد، ابــراز همدردی 

می کنند.
احمد محمودزاده در آیین همدلی دانش آموزان 
ایرانی با کودکان غزه بــا موضوع »پیام بیداری« 
و گرامیداشــت هفته مقاومت اظهار داشت: روز 
۹ دی روز بصیــرت و بیعت ملت و امــت با امام 
است. چند ســال پیش برخی افراد فریب خورده 
به مقدســات ما توهین کردند و می خواستند به 
نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران ضربه وارد 
کنند اما در همین زمان مــردم پای کار آمدند و 
  با آگاهی، با نظام همراهی کردند و از آن ها اعلام

 انزجار کردند.
وی افزود: فردا هم در آســتانه ســالروز شهادت 
مرد بزرگ اســلام، سردار شهیدســلیمانی که 
ســال های بســیاری را در جبهه های مقاومت 
فداکاری کردند، هستیم. یاد و خاطره این سردار 
سرافراز را گرامی می داریم و عهد می بندیم برای 

نظام جمهوری اسلامی مسیر تربیت را به گونه ای 
 پیش ببریم که حاج قاســم ها برای کشــورمان 

تربیت کنیم.
معاون وزیر آموزش و پرورش شهید سلیمانی را 
یک الگو برای نســل نوجوان معرفی کرد و ادامه 
داد: بایــد اخلاق و رفتار ما در هــر جایگاهی که 
هستیم به حاج قاسم سلیمانی شبیه شود. رهبر 
معظم انقلاب از این سردار بزرگ به عنوان مکتب 
یاد می کنند، یعنی مکتب حاج قاســم را عنوان 

می کنند.
به گفته محمودزاده، در ســند تحــول بنادین 
آموزش و پرورش ویژگی هایی مانند دانش آموز 
بصیر، شــجاع، دارای اخلاق اسلامی، کارآفرین 
ذکر شده و اکنون در کشور  این مسیر  برای شما 
دانش آموزان فراهم شــده اســت، بنابراین باید 
تعهد داشته باشــید مانند حاج قاسم این مسیر 
توسط شــما شــکل پذیرد. وی ابراز امیدواری 
کرد کــه امنیتی کــه امــروز جامعه ایــران به 
برکت خــون شــهدا از آن برخوردار اســت، در 
 کشــورهای دیگر به ویژه برای مردم فلســطین 

نیز برقرار شود.
معاون وزیر آمــوزش و پرورش با بیــان اینکه از 
زمان آغاز جنــگ غــزه دانش آمــوزان ایرانی 

با دلنوشــته، نقاشــی و نامه به مجامع مختلف 
خواستار توقف جنگ شــده اند، خطاب به دانش 
آموزان تاکید کرد: شما باید با زبان های مختلف 
صدای انقلاب اســلامی و مظلومیت غــزه را به 
دنیا اعلام کنید. شــما ســفیران فرهنگی نظام 
مقــدس جمهــوری اســلامی ایران هســتید 
 و مطمئنــا نقش آفرینــی خاصــی را خواهید 

داشت.
گروه های مقاومت فلســطین ۱۵ مهرماه برابر با 
هفتم اکتبر ۲۰۲۳ میــلادی، عملیات »طوفان 
الاقصی« را از غزه )جنوب فلسطین( علیه مواضع 
رژیم اســرائیل آغاز کردند که ســرانجام پس از 
۴۵ روز نبرد و درگیری، سوم آذرماه ۱۴۰۲ )۲۴ 
نوامبر ۲۰۲۳( آتش بس موقت چهار روزه یا همان 
وقفه برای تبادل اســرا میان حماس و اسرائیل 
برقرار شــد. این وقفه در جنگ، هفت روز ادامه 
یافت و سرانجام صبح جمعه ۱۰ آذر )اول دسامبر 
۲۰۲۳( آتش بس موقت به پایان رســید و رژیم 

اسرائیل حملات علیه غزه را از سرگرفت.
این رژیم برای تلافی حملات »طوفان الاقصی«، 
جبران شکســت خود و توقف عملیات مقاومت، 
گذرگاه های نوار غزه را بســته و در حال بمباران 

این منطقه است.

رئیس مجلس شورای اســلامی گفت: مردم غزه ۱۰۰ 
روز است مقابل همه ظرفیت های نظامی آمریکا و رژیم 
صهیونیســتی مقاومت کرده اند که بایــد این افتخار را 
دید. محمدباقر قالیباف در چهارمین ســالگرد شهادت 
سردار حاج قاسم سلیمانی در مسجد ابوذر تهران افزود: 
در ۷۵ سال اشغال فلسطین توســط صهیونیست ها، 
چندین جنگ صورت گرفت. حتی اعــراب با یکدیگر 
علیه صهیونیست ها متحد شدند که به نتیجه نرسید. اما 
عملیات طوفان الاقصی توسط جنبش حماس پاسخی به 
۷۵ سال جنایت ها و بی رحمی های رژیم صهیونیستی 

علیه زنان، مردان و کودکان فلسطینی بود.
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: مردم غزه ۱۰۰ روز 

اســت در برابر همهٔ ظرفیت های نظامی آمریکا و رژیم 
صهیونیستی مقاومت کرده اند. در حالی که غزه سرزمینی 
فقط به عرض ۱۰ و طول ۴۰ کیلومتر است. وی یادآور شد: 
همه ظرفیت های رژیم صهیونیستی و آمریکا یکجا جمع 
شده و با مردم غزه می جنگند. اما مقاومت و افتخار مردم 
غزه را باید دید. قالیباف با اشاره به فتنه سال ۸۸ گفت: 
برخی در همان فضا شعار می دادند نه غزه نه لبنان جانم 
فدای ایران که البته این دروغ ترین و کذاب ترین شعاری 
بود که آنها سر می دادند. چرا که آنها ایران را قبول نداشته 
و حاضر نبودند یک گام برای عزت ایران بردارند. رئیس قوه 
مقننه ادامه داد: این افراد را با خیل عظیم تشییع کنندگان 
سردار سلیمانی مقایسه کنید. شــهید سلیمانی نماد 

انسجام ملی شد و هرکسی با هر سلیقه ای و هرگرایشی، 
برای تشییع این شهید آمد که این برکت، نتیجه اخلاص 
این مرد بود. قالیباف راز موفقیت در این دوران را معنویت و 
فرهنگ جهاد نامید و اظهار داشت: اینگونه تصور نکنید که 
فرهنگ جهاد و مقاومت فقط برای بخش عملیات نظامی و 
جنگ است. بلکه این فرهنگ برای همه شئونات زندگی و 
تربیت فرزندان هم وجود دارد. همچنین رشد و پیشرفت 
کشور و حل مسائل اقتصادی در گرو همین فرهنگ است. 
وی درباره فرآیند تصویب طرح شفافیت آرا در مجلس 
عنوان کرد: همه مجلس قول شفافیت را نداده بودند اما 
محمدباقر قالیباف قول شــفافیت را به مردم تهران داد 

بنابراین طرح شفافیت را به عنوان اولین نفر امضا کردم.
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سرمقاله

سوددهی اقتصاد 
دیجیتال در بلندمدت

دانش بنیان شــدن اقتصاد 
کشــور از اهمیت بســیار 
بالایی برخوردار اســت، ما 
اگر بخواهیم اقتصادمان در 
رقابت با کشورهای دیگر باقی بماند و در بازارهای 
دنیا سهمی داشته باشــیم، راهی جز دانش بنیان 
کردن تولید، صنعت و اقتصاد نداریم. شرکتهای 
دانش بنیان و استارت آپها با تغییر نگاه به راه اندازی 
مشاغل از شکل سنتی به دیجیتال، موجب رونق 
بازار کار شدند. نگاه سرمایه گذاران نیز از نگاه سنتی 
سرمایه گذاری به ندریج به سرمایه گذاری بر روی 
بخش خلاق و نگاه نو تغییر پیدا کرد. راهکار مناسب 

برای تحقق رشد...

  مهدی غیبی، کارشــناس 
فناوری اطلاعات

متن کامل  د ر صفحه 3

4

»توسعهصادرات«سیاست
جدیدمعاونتعلمی

دانش بنیان ها با ورود به بورس می توانند به تأمین مالی بپردازند

افزایش سهم دانش بنیان ها از اقتصاد ملی
صفحه4
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افزایش  تولید  صنعت  پتروشیمی 
صنعت   پتروشیمی  ۱۶ میلیارد   دلار   ارزآوری   دارد

معاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییس جمهور، توســعه صادرات با توجه به اشباع 
بازار داخلی در برخی حوزه ها و سوق دادن تجهیزات 
و مواد آزمایشگاهی و تســت و آزمون پیشرفته از 
بخش های تحقیقاتی و دانشگاهی به سمت صنایع 
را از سیاست های معاونت علمی ریاست جمهوری 
در بخش تجهیزات ایران ســاخت عنوان کرد. روح 
الله دهقانی فیروزآبادی در حاشــیه رونمایی از ۹ 
محصول دانش بنیان در یازدهمین دوره نمایشگاه 
تجهیزات، مواد آزمایشگاهی، تست و آزمون پیشرفته 
ایران ســاخت در جمع خبرنــگاران در خصوص 
سیاست های جدید این معاونت در حوزه تجهیزات، 
مواد آزمایشگاهی و تست و آزمون پیشرفته ایران 
ساخت اظهار داشت: سیاســت اول این معاونت ، 
توسعه بازار صادراتی است. طی برگزاری ۱۰ دوره 
نمایشگاه ایران ساخت و تجربه ای که از تولید و فروش 
تجهیزات آزمایشگاهی، دانشگاهی و پژوهشگاهی 
ایرانی داشته ایم، در این مدت به اندازه کافی سعی و 
خطا داشته و اشکال ها را برطرف کرده ایم و بازار نیز 

توسعه یافته و دارای محصولات باکیفیتی هستیم.
وی ادامه داد: درحال حاضر کــه بازار داخلی از این 
محصولات اســتفاده کرده و حتی در برخی بخش 
ها اشباع شده است در دوره یازدهم نمایشگاه ایران 
ســاخت، موضوع صادرات تجهیزات آزمایشگاهی 
و پژوهشی ایرانی به دنیا را دنبال می کنیم. معاون 
علمی رییس جمهور یادآور شــد: در ایــن دوره از 
نمایشگاه چند شرکت خارجی حضور می یابند که 
از قبل با آنها مذاکره کرده ایم. چند دانشگاه خارجی 
نیز از کشورهای همسایه دعوت کرده ایم. دهقانی 
فیروزآبــادی تصریح کرد: با توجه بــه تجارب ۱۰ 
سال گذشته و حضور بیش از ۳۶۰ شرکت سازنده 
تجهیزات آزمایشگاهی، سیاست دیگر این معاونت 
رسوخ تجهیزات، مواد و ابزار آزمون و تست پیشرفته 

به بخش های صنعتی است...

آگهی مناقصه عمومی 
نوبت دوم 

شرکت توزیع نیروی برق خراسان جنوبی در نظر دارد نسبت به برگزاری مناقصه از محل اعتبارات عمرانی به شرح جدول ذیل از طریق مناقصه عمومی 
اقدام نماید.داوطلبان میتوانند برای دریافت اسناد از تاریخ۱۴۰۲/۱۰/۱۳ الی ۱۴۰۲/۱۰/۱۸ به سایت http://www.setadiran.ir مراجعه و 
اسناد را دریافت نمایند و قیمت پیشنهادی خود را مطابق شرح مندرج در اسناد مناقصه تنها از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت حداکثر تا ساعت 

۱۲:۰۰تاریخ۱۴۰۲/۱۰/۲۸ بارگذاری نمایند.درصورت نیاز به کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن۳۲۴۰۰۵۷۰-۰۵۶ اداره قراردادها تماس حاصل فرمایید .

شرحشماره مناقصهردیف
مبلغ و نوع تضمین)ضمانتنامه 

محل افتتاح پاکاتتاریخ و ساعت افتتاح پاکات بانکی یا واریز نقدی( )ریال(

۳۰۵/ع/۱۴۰۲

اجــرای عملیــات تامیــن 
زیرساختهای برق مسکن ملی 
شوسف و سایت۳۶هکتاری  

شهرستان نهبندان

۵۹۰.۰۰۰.۰۰۰
روز یکشنبه۱۴۰۲/۱۱/۰۱

 ساعت ۸ صبح

خراســان جنوبــی – 
بیرجند – سایت اداری-

شــرکت توزیع نیروی 
برق خراسان جنوبی

سالن جلسات

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق خراسان جنوبی
شناسه آگهی ۱۶۳۶۱۸۲

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای
نوبت اول

دهیاری فخرآباد در نظر دارد مناقصه عمومی اجرای جدول را از طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت به شماره 
2002093778000002 برگزار نماید کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران 
و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد( به آدرس  setadiran.ir  انجام خواهد شد و 
لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت  طی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی 

را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.    
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ 1402/01/16 می باشد.

مبلغ برآورد 18/777/709/427  ریال
مبلغ تضمین شرکت   در مناقصه 938/88۵/471   ریال به صورت ضمانت نامه بانکی در وجه دهیاری فخرآباد

ضمانتنامه فوق باید به مدت  سه ماه اعتبار داشته باشد و برای سه ماه نیز قابل تمدید باشد و یا واریز به حساب سپرده 
دهیاری نزد پست بانک به شماره 6۵021000۵469116240170702 

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از ساعت 7 مورخ 1402/10/30
آخرین مهلت زمانی ارائه پیشنهادات ساعت 19 روز چهارشنبه1402/11/11

تاریخ بازگشایی پاکت ساعت 8 صبح مورخ 1402/11/12
مهلت ارسال اعتبار پیشنهادات 90 روز می باشد.

              
شناسه آگهی ۱۶۳۷۰۹۶



اقتصاد2
ایران

ایران: بریکس بازاری به اندازه 
نصف جهان است

معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر خارجه ایران با 
تاکید بر اینکه بریکس به بــازاری به اندازه نصف 
جهان تبدیل شده است، گفت الحاق ایران به گروه 
بریکس فرصت های فوق العاده ای را در ترانزیت، 
نفت و چه گاز و فناوری های جدید فراهم می کند. 
»مهدی صفری« معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر 
امور خارجه ایران گفت: عضویــت ایران در گروه 
بریکس پتانسیل بســیار زیادی در حوزه حمل و 
نقل و انرژی به ویژه نفت و گاز و فناوری های نوین 

در اختیار این سازمان قرار می دهد. 
معاون وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
تاکید کرد: کشورهای بریکس و سازمان همکاری 
شانگهای به ایران پیشنهاد ریاســت تعدادی از 
کمیته ها به ویژه در حــوزه فناوری های مختلف 

را دادند.
صفری افزود: سازمان همکاری شانگهای و بریکس 
بزرگترین تولیدکنندگان و مصرف کنندگان نفت 
و گاز هستند و در نتیجه، بریکس بازاری فوق العاده 
به اندازه نصف جهان است و ســازمان همکاری 
شانگهای بازاری در سطح منطقه ای است که به 
خودی خود می تواند تاثیر داشته باشد و این یک 
وضعیت برد-برد برای همه طرف ها اســت. وی 
همچنین تاکید کرد: سازمان همکاری شانگهای 
مانند بریکس باید مســیر دلارزدایی و تجارت با 

ارزهای ملی را به ویژه با عرضه سوآپ دنبال کند.
معاون وزیر امور خارجه ایران با بیان اینکه تجارت 
با ارزهای ملی با روسیه، قزاقستان و تعدادی دیگر 
از کشورها می تواند مبنای خوبی برای مبادلات 
سوآپ باشد، تاکید کرد: سوآپ در اصل دلارزدایی 
اســت. راه دیگر اجرای طرح دلارزدایی می تواند 
ایجاد صندوقی از ارزهای مختلف توســط بانک 
جدید توسعه بریکس باشد که در آن واحد پولی 
مشترک تصویب شود و امکان اخذ وام از این بانک 

و انجام عملیات معاملاتی وجود خواهد داشت.
 معاون دیپلماســی اقتصادی وزیر امور خارجه 
ایران اعلام کرد ایران نیازی به پیوستن به سازمان 
تجارت جهانی )WTO( نمی بیند، زیرا سازمان 
های منطقه ای مانند بریکس، سازمان همکاری 
 ،)EAEU( شانگهای ، اتحادیه اقتصادی اوراسیا
ســازمان همکاری اقتصادی )ECO( که ایران از 
 WTO جمله اعضای آنهاست، در مجموع مشابه

هستند.
وی در عین حال تاکید کرد در صورت پیشنهاد 
برای حضور ایران در سازمان تجارت جهانی، این 
کشور از چنین اقدامی استقبال کرده و به عضویت 
این سازمان نیز درخواهد آمد. جمهوری اسلامی 
ایران که در نشســت ژوهانسبورگ عضویتش به 
عنوان عضو جدید گروه بریکــس مورد پذیرش 
قرار گرفت، از دوشــنبه یازدهم دی ماه عضو این 

گروه شد.

فعالیت ۱۱۴ دکل حفاری نفت 
در کشور

رئیس انجمن شرکت حفاری گفت: بهره وری از 
دکل های حفاری در ایران یک سوم شد و در حال 
حاضر ۱۱۴ دکل حفاری خشکی نفت در کشور 
فعال هســتند. هدایت الله خادمی رئیس انجمن 
شــرکت حفاری گفت: در حال حاضر ۱۱۴ دکل 
حفاری خشکی نفت در کشور فعال هستند ولی 
طی ۶ ماه اول امسال کمتر از ۲۰ حلقه چاه جدید و 
۶۰ چاه تعمیر شده است. این در حالی است که به 
طور متوسط با هر دکل حفاری ۳ الی ۴ حلقه چاه 

جدید می توان حفر کرد.
او گفت: تعدادی از دکل های حفاری دریایی هم 
بیکار و بلا استفاده مانده اند چرا که با وجود گذشت 
سال ها میادین مشــترک خود را تعیین تکلیف 
نکرده و آنها را به نوعی رها کرده و دو دســتی به 
رقبای خود واگذار کردیم. او گفت: این در حالی 
است که اگر قرار بودیم روی میادین مشترک خود 
کار کنیم نه تنها تعداد دکل های حفاری دریایی 
ما کافی نبود بلکه باید دکل هایی را هم از ســایر 

کشورها اجاره می کردیم.
خادمی گفت: تعداد دکل های موجود در کشــور 
جوابگوی تولید ۵ میلیون بشــکه نفت است، با 
این وجود بعضا برخی از مسئولین از ناکافی بودن 
دکل ها در کشور سخن می گویند. این در حالی 
است که تولیدات نفتی امروز ما چیزی حدود ۳.۵ 
میلیون بشکه برآورد می شود. به گفته خادمی، نرخ 
اجاره روزانه دکل های حفاری چیزی بین ۱۹ تا ۲۶ 

هزار دلار است.
او گفت: شرکت های حفاری ۹۰ درصد این اجاره 
باید صرف هزینه های خود اعمــم از تعمیرات و 
نگهداری و پرداخت پول پیمانکاران می کنند که 
متاسفانه به دلیل بدحسابی شرکت های نفت در 

این خصوص دچار مشکل شده اند.

اخبار

قائم مقــام انجمن صنفی 
صنعــت  کارفرمایــی 
پتروشــیمی از افزایــش 
۸ درصــدی تولید صنعت 
پتروشیمی در ۸ ماه امسال 
خبر داد. فریبرز کریمایی قائم مقام انجمن صنفی 
کارفرمایی صنعت پتروشــیمی در گفــت و گو با 
باشــگاه خبرنگاران گفت: میزان تولید محصولات 
پتروشیمی در همین ۸ ماهه ابتدای سال ۸ درصد 
نســبت به مدت مشابه سال گذشــته اضافه شده 
اســت ولی زمانی که بــه آمار صــادرات نگاه می 
 کنیم می بینیم در این بخش رشــد قابل توجه ای 

نداشته ایم.
او گفت: فروش داخلی شــرکت های پتروشیمی 
توانسته اند این ۸ درصد را اضافه کنند؛ به طور کلی 
وقتی که آمار صادرات کاهش می یابد بدین معنی 
است که تولیدی شرکت ها به ســمت بازار داخل 
گسترش پیدا کرده است. او گفت: ما در ۶ ماهه اول 
امسال چیزی حدود ۲۵ درصد محصولات پلیمری 
بیشتری را در اختیار مصرف کنندگان پایین دست 
قرار داه ایم،ما در همین مدت ۶ ماهه اول با ارز ۲۸و 
۵۰۰ تومانــی که قیمت پایه بــورس کالا رقم می 
خورد ولی در ۶ ماهه دوم سال این رقم به ارز مبادله 

ای  اصلاح شد.

کریمایی گفت: همین که این ارز اصلاح شد تقاضای 
بازار کاهش یافت و این نشان می دهد که بخشی از 
افزایش عرضه در ۶ ماهه نخست سال ناشی از نرخ 

تثبیتی ارز باشد که امیدوارم این گونه نباشد.
او گفت: اگر ما این ۸ درصد فروش را تأمین بدهیم 
به تمام سال احتمالا چیزی بالغ بر ۷۶ میلیون تن را 
محقق خواهد شد. او گفت: زمانی که بحث خوراک 
پتروشیمی ها ها می شود همه متوجه خوراک گاز 

می شویم در حالی که صنعت پتروشیمی ۴۰ درصد 
آن به گاز وابسته است مقداری خوراک مایع به این 

صنعت کمتر توجه شده است.
کریمایی گفت: ۵۰ درصد صنعت از دســت رفته 
پتروشــیمی کمبود خوراک اســت که اگر به آن 
توجه کنیم، افــزوده قابل توجهی بــرای صنعت 
پتروشیمی ها انجام می شود. همچنین امروز یکی 
از خوراک هایی که با کمبود آن مواجهیم بحث نفتا 

است که به عنوان یکی از زنجیره های اصلی صنعت 
پتروشــیمی تاثیرگذار اســت. به گفته کریمایی، 
امیدواریم با تصمیمات اتخاذ شده مشکلات خوراک 

پتروشیمی ها بخصوص نفتا حل شود.
این در حالی است که چندی پیش مدیر برنامه ریزی 
تلفیقی شرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت: سال 
گذشته ۲۸ میلیون تن محصول پتروشیمی صادر 
شــد و ۱۶ میلیارد دلار ارزآوری به همراه داشت. 
حسن عباس زاده عنوان کرد: هم اکنون ۷۰ مجتمع 
پتروشیمی در ایران فعال هستند که البته سه مورد 

از این مجتمع ها واحد های یوتیلیتی هستند.
وی گفت: ظرفیت نصب شــده صنعت پتروشیمی 
ایران ۹۱.۵ میلیون تن اســت. مجموع خوراک و 
سوخت موردنیاز این صنعت، ۴۷.۵ میلیون تن است 
معادل روزانه یک میلیون بشکه نفت است. عباس 
زاده افــزود: ۷۰ درصد خــوراک موردنیاز صنعت 
پتروشیمی خوراک گاز بوده و مابقی خوراک مایع 
است. تولیدات پتروشیمی در سال قبل ۷۰ میلیون 
تن بود و در سال جاری برنامه ریزی شده که به ۸۰ 

میلیون تن برسد.
مدیر برنامه ریــزی تلفیقی شــرکت ملی صنایع 
پتروشــیمی اظهار داشت: ســال قبل ۴۰ میلیون 
تن از محصولات نهایی پتروشیمی به فروش رفت 
که ارزش آن ۲۷ میلیارد دلار بود. از این مقدار، ۲۸ 
میلیون تن صادر شد که ۱۶ میلیارد دلار ارزآوری 

داشته است.

صنعت پتروشیمی ۱۶ میلیارد دلار ارزآوری دارد

افزایش تولید صنعت پتروشیمی 

تســهیل تجــارت خارجی با 
ظرفیت  رمزارزها

دســتیار وزیر امور اقتصادی و دارایی اســتفاده از 
ظرفیت های رمزارزها در تســهیل تجارت خارجی 
کشــور را نقطه شــروع مطلوبی برای به رسمیت 
شــناختن این حوزه عنوان کرد. به گــزارش مهر 
نشست »سیاســتگذاری رمز ارزها و رمزدارایی ها و 
جایگاه آن در نظام ارزی کشور« با حضور جمعی از 
اساتید و صاحبنظران و فعالان این حوزه با میزبانی 
»پژوهشکده امور اقتصادی وزارت اقتصاد« برگزار 
می شود. این نشست، پنجمین نشست تخصصی از 
دهمین همایش سالانه اقتصاد مقاومتی بود که در 
بازه آبان تا اسفندماه سال جاری با موضوع »حکمرانی 
ارزی؛ ثبــات و رونق اقتصــادی« در حال برگزاری 
است. در پنجمین نشست از این همایش فرصت ها و 
تهدیدهای مواجهه با پدیده رمز ارزها و رمزدارایی ها 

برای اقتصاد ایران مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
محمد جلال دستیار وزیر امور اقتصادی و دارایی، در 
این نشست گفت: با مقولات جدیدی همچون پدیده 
رمز ارزها ابتدا باید پدیده انگارانه مواجه شد نه مبتنی 
بر تهدید و فرصت، همچنین باید به صورت مستمر 
نحوه مواجه به روزرسانی شود. ذات اقتصاد دیجیتال 
به نحوی است که برای نقش آفرینی نیازی به اخذ 
مجوز از کشورها ندارند و فارغ از مرزها توسعه پیدا 
می کند. بنابراین به این حوزه باید نگاه انطباقی داشته 
باشیم و بهترین تصمیم را بگیریم. در حال حاضر تنها 
در خصوص عدم تولید رمز ارزها با استفاده از نیروی 
برق جمع بندی وجــود دارد و در دیگر حوزه ها نه 
امکان کنار گذاشتن وجود دارد و نه ساختارها برای 
رسمیت دادن و امکان تنظیم گری فراهم است. وی با 
تاکید بر اینکه اگر با یک پدیده جدید به موقع مواجه 
نشویم، به مرور تهدیدهای آن بیشتر می شود، افزود: 
معرفی ظرفیت های این پدیده در حوزه مبادلات 
خارجی می تواند نقطه شروع به رسمیت شناختن 
آن باشد. به طور مثال ایده وثیقه گذاری رمز ارزها 
نزد نهادهای مالی و شــرکت های بزرگ خارجی 
در کشــورهای صادرکننده کالا به ایران می تواند 
جایگزینی برای اســناد اعتباری باشد که به دلیل 
تحریم ها مدتهاست که از آن محروم هستیم. بنابراین 
استفاده از رمز ارزها به عنوان وثیقه بین المللی در 
تجارت بین المللی برای خرید اعتباری به شدت مفید 
خواهد بود. ظرفیت بعدی ایجاد ارزهای جایگزین بر 
پایه دارایی های رمزنگاری شده است که می تواند به 
خصوص با همکاری مجموعه های مثل بریکس، 
بخشی از مشکلات مبادلات تجاری خارجی کشور 
را رفع کند. شفافیت و امنیت بلاک چین، این امکان 
را برای ایران فراهم می کند. ظرفیت سوم راه اندازی 
نوعی گواهی ســپرده کالایی یا توکــن بر مبنای 
دارایی های کشور است که می تواند به عنوان ابزار 
تضمین برای خرید اعتباری یا خرید مدت دار مورد 
استفاده قرار بگیرد و دست کم واردات شرکت های 

صادراتی را بدون نیاز به تأمین ارز ساماندهی کند.

ریال آفشــور تا چند ماه آینده 
عملیاتی می شود

معاون روابط بین الملل بانک مرکزی گفت: سازکار 
ریال برون مرزی به فعالان اقتصادی کمک میکند 
تا مناســبات تجاری خود را با هر کشوری که این 
سازکار برای آن عملیاتی بشود با ریال انجام دهند. 
معاون روابط بین الملل بانــک مرکزی گفت: در 
مورد افغانســتان و عراق به دلیل روابط اجتماعی 
گســترده و امکان واردات ریالی خدمات از آن ها و 
در مورد کشور روسیه به دلیل نهایی سازی توافق 
پیمان پولــی دو جانبه در ســفر اخیر رئیس کل 
بانک مرکزی به روسیه قابلیت اجرا خواهد یافت. 
وی گفت: مناسبات تجاری و مراودات اجتماعی 
کشورمان با عراق و افغانستان بسیار زیاد است برای 
گسترش فعالیت اقتصادی بانک مرکزی سازکار 
جدیدی را طراحی کرده است. محسن کریمی در 
ادامه افزود: سازکار ریال آفشور یا ریال برون مرزی 
دستور العملی را ایجاد می کند که فعالان اقتصادی 
در مناسبات تجاری خودشان از ریال استفاده کنند. 
وی با اشاره به اینکه ریال آفشور مبادلات تجاری را 
برای تجار تسهیل می کند، بیان کرد: در این طرح 
صادر کننده و واردکننده کالای خــود را با ریال 
مبادله می کنند و در بازگشت ارز صادراتی مشکلی 
نخواهند داشــت. معاون روابط بین الملل بانک 
مرکزی در ادامه بیان کرد: این طرح هم به زوار ایرانی 
و عراقی و هم برای اتباع افغانستان کمک می کند. 
به طور نمونه اتباع زیادی از کشــور افغانستان در 
ایران فعالیت می کنند، که برای ارسال پول خود به 
کشورشان نیاز به تبدیل آن به ارز در بازار غیر رسمی 
دارند؛ ریال برون مرزی )ریال آفشور( می تواند این 
مشکل را برای انتقال ارز برای اتباع رفع کند. کریمی 
گفت: حدود شش ماه گذشته عملیات مطالعاتی 
این طرح آغاز شده است و امیدوار هستیم تا چند ماه 

آینده این طرح عملیاتی شود.

اخبار

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2953 شنبه 16 دی ماه1402

مدیرعامل بورس تهران با اشــاره به عرضه اولیه 
۵ شرکت با ارزش اولیه ۱۰ همت تا پایان سال، از 
بروزرسانی سایت بورس تهران با محوریت تعامل 
بیشــتر در حوزه تالارهای منطقــه ای و نظارتی 
خبر داد. گــودرزی مدیر عامل بــورس تهران با 
اشاره به اینکه، همراســتا با برنامه های توسعه ای 
یک بازه زمانی مشــخص صرف نگاه به چالشهای 
داخل بورس تهران شــده اســت، گفت: از سوی 
دیگر حوزه تامین مالــی و دیجیتال کردن بورس 
در اولویت قــرار گرفت تا به صــورت کارا و موثر 
پاسخگوی ذی نفعان بورس باشــیم. وی افزود، 
در ســال آینده اصلاح برند و حضور پررنگ تر در 
 خوزه تامین مالی قدم کوچکی در حوزه توســعه 

کشور برداریم.
گودرزی در پاســخ به ســوالی در خصوص ورود 
شــرکت ها به بورس و تعداد محدود عرصه های 
اولیه گفت: اندازه و حجم عرصه های اولیه متفاوت 
با فرابورس اســت و تاکید روی ورود شرکت ها با 
ســایز بزرگ بود. از سال گدشــته تغییر پارادایم 
داشتیم و مسیر ورود شــرکتهای متوسط نیز به 

بورس تهران باز شد.
وی افزود، هلدینگ شستان با ارزش چندین همت 

متعلق به وزارت دفاع تا پایان سال در بورس عرضه 
خواهد شد. حداقل ۵ شــرکت در صنایع مختلف 
فلزی، معدنــی و... با ارزش بــرآوردی ۱۰ همت 
عرضه خواهند شــد. مدیرعامل شــرکت بورس 
تهران با اشاره به تغییرات سایت tse گفت: سال 
گذشته یکسری نرم افزارهاخریداری شد تا پروژه 
ها در بورس مدیریت شود. در مورد سایت بورس 
تهران بدنبال فضای تعاملی شدن بیشتر آن بودیم. 
براین اساس امکان ارتباط مستقیم حوزه نظارت 
بورس تهران با فعالان بازار تقریبا نهایی شده است.

گودرزی در پاسخ به ســوالی در خصوص برنامه 
دولت در حوزه مولدسازی دارایی های دولتی گفت: 
در دستور العمل جدید شرایط ورود شرکت ها در 
بورس تهران مشخص شده و حداقل سرمایه ۱۲۰ 
میلیارد تومان لحاظ شده است. از سوی دیگر یک 
تابلوی جدید در بازار دوم ایجاد شده است. در واقع 
امروز بــازار دوم نیز تابلو اصلــی و فرعی دارد که 
شرکت های مشمول ماده ۱۴۱ قانون تجارت برای 

اصلاح ساختار وارد این تابلو می شوند.
وی افزود، همچنین بازار سرمایه گذاری حرفه ای 
مربوط به شرکت های ســرمایه گذاری عام پروژه 
است و هدف ان مربوط به پروژه هایی است که اف 

اس جذاب اما فرایند تامین مالی پرچالش دارند، 
ادبیات عرضه و فروش شرکتها مربوط به سازمان 
خصوصی سازی اســت و حوزه بورس مربوط به 

تامین مالی است.
این مقام مسئول در مورد صندوق پوشش ریسک 
گفت: هدف ایــن صندوق این اســت که فضای 
استفاده از بازار مشــتقه برای مدیران حرفه ای و 
متخصص فراهم شود.اگر این صندوق ای تی اف 
شود و بعد عرضه شود یونیتهای آن قابل خریداری 
برای همه است. بورس تهران نیز برای فعالیت این 
صندوق راغب است و طبق رسالت خود مانند آق 
امی که برای صندوقهای اهرمی شد صدور مجوز 

صندوق پوشش ریسک در دستور کار است.
مدیر عامل بورس تهران گفت: بازار سرمایه گذاری 
حرفه ای به این صورت عمل می کند که شرکتها 
ثبت می شــوند و داشــتن بازار گردان برای این 
شــرکت ها الزامی نیســت. روند معاملاتی تا به 
ثمر رسیدن پروژه بر اســاس پذیره نویسی اولیه 

خواهد بود.
وی افزود، سه مجموعه برای تامین مالی با رویکرد 
سهام عام پروژه به بورس تهران مراجعه کرده اند. 
هر پروژه ای که ۲۰ درصد پیشرفت داشته باشد 

می تواند از این مزیت استفاده کند. از سوی دیگر 
طرحهای توجیهی نیز با دقت بررسی می شود. بر 
این اساس شرکت رتبه بندی باید شرکت مشاور 
که دارای رتبه یک در ســازمان برنامه میباشد را 
انتخاب کنــد. در مرحله بعد گزارش تهیه شــده 
شرکت مشاور به شرکت رتبه بندی ارائه میشود 
تا وضعیت ریسک پروژه مشــخص شود.این سه 
شرکت بعد از انجام ارزیابی اولیه مورد تایید بورس 
تهران نبودند. پرونده یک پروژه دیتا سنتر متعلق به 
صدا و سیما و یک شرکت دیگر مرتبط با حوزه آهن 
اسفنجی در حال بررسی در هیئت پذیرش هستند 
که در صورت دریافت تاییده نهایی اطلاعات بعدی 

ارائه خواهد شد.
این مقام مســئول در مورد بازار قراردادهای آتی 
گفت: انگیزه اصلی این طرح دو طرفه شدن بازار 
است اما مشــکل اصلی در حوزه دریافت تاییده 
تســویه پایاپای پلتفرم های معاملاتی است. هم 
اکنون ۱۴ نماد دارایی پایــه دارند اما حجم قابل 
قبولی ندارند. بر این اســاس تعداد این نمادها در 
بازار قرار آتی بیشــتر شود و از سوی دیگر صنعت 
کارگزاری باید با اســتاندارهای جدید این حوزه 

تلاش جدی تر کند.

هنگام شــرایط ناترازی گاز برخی از نیروگاه های کشور 
به ناچار ملزم به اســتفاده از مازوت هســتند که مصرف 
این ســوخت علاوه بر افزایش ۵۰ درصدی هزینه تعمیر، 
نگهداری و بهره بــرداری نیروگاه هــای حرارتی، موجب 
کاهش محســوس راندمان، ضریب بهره برداری و تولید 
ناویژه نیروگاه های بخاری می شود. مصرف سوخت های 
فســیلی به جز گاز در نیروگاه های حرارتی حاوی موادی 
هستند که باعث رســوب زایی و خوردگی بر روی سطوح 
داغ بویلر می شوند. این خوردگی بیشتر در سوپر هیترها، 
نگهدارنده ها و ایرهیترها اتفــاق می افتد. بر طرف کردن 
آسیب های وارده شــده به این تجهیزات مستلزم خروج 
اضطراری نیروگاه بوده که تعمیرات و آماده سازی دوباره 
نیروگاه جهت بهره برداری، مســتلزم هزینه های سنگین 
است. به  طور کلی اســتفاده از مازوت )نفت کوره( موجب 
افزایش ۵۰ درصدی هزینه تعمیر، نگهداری و بهره برداری 
نیروگاه های حرارتی می شود. مطالعات نشان می دهد که در 
صورت تخصیص مقادیر بالاتر از ۴۵ درصد از سهم سوخت 
مصرفی نیروگاه های بخاری به مازوت، به ازای هر ۱۰ درصد 
افزایش، به طور متوســط یک درصد راندمان، سه درصد 
ضریب بهره برداری و حداقل سه میلیون مگاوات ساعت 

ظرفیت تولید نیروگاه های بخاری کشور کاهش می یابد.
باتوجه به میزان بالای گوگرد موجود در ســوخت مازوت، 
نیاز به حفظ دمای ۱۵۰ درجه سانتی گراد گازهای )حاصل 
احتراق( خروجی از گرم کن های هوا به منظور جلوگیری از 
خوردگی این تجهیزات وجود دارد که این اقدام مستلزم آن 
است که گرمایش هوای ورودی به این گرم کن ها به صورت 
مداوم صورت پذیرد که خود نیازمنــد مصرف انرژی و در 

نتیجه افزایش مصرف بخار است.
باتوجه به گروانروی بالای سوخت مازوت، جهت استفاده 
در مشــعل ها نیاز به افزایش دمای آن تا بازه ۱۲۴-۱۰۴ 
درجه سانتی گراد وجود دارد که این امر نیز منجر به استفاده 
مداوم از سیستم گرمایش مازوت و مصرف بخار می شود. 
طبق اسناد فنی نیروگاه شهید رجایی قزوین، در صورت 
اســتفاده از ســوخت مازوت به دلیل ضرورت استفاده از 
بخار اتمایز برای پودر کردن این ســوخت، سه مترمکعب 
در ساعت برای هر واحد بخار آب دمین مصرف می شود که 

این میزان برای یک روز و برای چهار واحد این نیروگاه به 
۲۸۸ مترمکعب می رسد. درحالی که ظرفیت بخار کمکی 
اتمایز سوخت مازوت می توانست برای تولید یک مگاوات 
مورداستفاده قرار بگیرد و برای یک روز و برای چهار واحد 
۸۲ مگاوات ساعت انرژی شود. مصرف بخار سوت بلاور در 
زمان استفاده از سوخت مازوت، ۸. ۴ مترمکعب در ساعت 
است که با فرض ۵۰ درصد استفاده در روز از سوت بلاورها، 
برای یک روز و برای چهار واحد ۶۵ مگاوات ساعت انرژی 
خواهد شد. افزایش تعداد خروج های اضطراری )ضریب 
خروج اضطراری( واحدها به منظور رفع نشــتی های دود 
ناشی از افزایش خوردگی داکت های دود و در نتیجه کاهش 
عمر المان های بویلر به دلیل تنش های حرارتی ناشــی از 
خروج اضطراری و راه اندازی های مکرر، از دیگر اثرات مخرب 
معمول ناشی از مصرف بلندمدت مازوت در نیروگاه ها است. 
لازم به توضیح بوده که افزایش تعداد دفعات راه اندازی از 

دلایل کاهش عمر بویلر است.
گرفتگی ایرهیترها )ژانگستروم( در اثر استفاده از سوخت 
مازوت )بخصوص باکیفیت پاییــن( و همچنین افزایش 
خوردگی و تخریب این تجهیز منجر به افزایش فشار کوره 
می شود و جهت کنترل و کاهش فشار کوره نیاز به محدودیت 
بار و یا افزایش تعداد دفعات خروج اضطراری واحد به منظور 
شست وشو و ترمیم سیل های ژانگستروم ها است. افزایش 
نشتی از لوله های بویلر )در بخش های فوق داغ( در اثر تبعات 
ناشی از خوردگی زیاد هنگام اســتفاده از سوخت مازوت 
)بخصوص باکیفیت پایین( منجر به محدودیت در تولید 
)به منظور کاهش نشتی آب و بخار( و افزایش ضرایب خروج 
واحدها می شــود. همچنین افزایش تجمع رسوبات روی 
جداره بیرونی لوله ها منجر به کاهش تبادل حرارت و افت 
دمای بخار خروجی بویلر و در نتیجه کاهش توان تولیدی 
می شود. گرفتگی مکرر ســر نازل مشعل ها در اثر استفاده 
از سوخت مازوت منجر به افزایش فشار سر نازل مشعل ها 
می شود و نیاز به افزایش تعداد دفعات خروج مشعل ها از مدار 
به منظور بازدید و تمیزکاری و یا تعویض سر نازل ها و کاهش 
بار لازم بدین منظور وجود دارد. باتوجه به موارد فوق، استفاده 
از سوخت مازوت باعث فرسودگی نیروگاه، کاهش راندمان و 

افزایش هزینه های نیروگاه های بخاری می شود.

رئیــس کل گمرک جمهوری اســلامی ایــران از 
تردد روزانه ۳۴۸ کامیون ترانزیتی از مرز بازرگان 
می گویــد، اما راننــدگان کامیون هــای ترانزیتی 
می گویند از دولت تقاضا داریم در مذاکرات خوداز 
طرف ترکیــه ای مطالبه کنند ســرعت ترخیص 
کامیون های ترانزیتی در مرز ترکیه افزایش یابد. در 
روزهای گذشته خبری در سایت سی ان ان ترکیه 
مبنی بر معطلی کامیون های ترانزیتی این کشور در 
مرز گوربولاغ مجاور مرز بازرگان جمهوری اسلامی 
ایران منتشر شد، برای اطلاع از جزئیات این خبر، 
به سراغ رئیس کل گمرک جمهوری اسلامی ایران 

رفتیم.
 محمد رضوانی فر، رئیس کل گمرک گفت: در مرز 
بازرگان که مجاور مرز گوربولاغ ترکیه است روزانه 
۱۲۹ دســتگاه کامیون ترانزیتی از ایــران خارج 
می شود و  ۲۱۹ دستگاه کامیون ترانزیتی و تجاری 
وارد ایران می شو د، بنابراین روزانه ۳۴۸ کامیون از 
این مرز تجاری تردد می کنند و ما هیچ مشکلی در 
تردد خودروهای تجــاری و کامیون های حمل بار، 

چه ترانزیت و چه صادرات و واردات نداریم.
وی ادامه داد: در مرز سرو که در مجاور مرز اسندره 
ترکیه است کامیون های حامل بار تجاری خروجی 
از ایران روزانــه ۷۸ دســتگاه  و ورود کامیون های 
تجاری به ایران روزانه ۱۰۴ دستگاه کامیون است 
که در مجموع روزانه ۱۸۲ دستگله کامیون تجاری و 
ترانزیتی در این مرز تردد می کنند. رضوانی فر ادامه 
داد: با توجه به تعطیلات سال نو میلادی در ترکیه  و 
افزایش تعداد محموله های ترانزیتی، اگر هر تعداد 
کامیون از طرف ترکیه ای ارسال شود طرف ایرانی 
مشــکلی برای پذیرش در گمرک بازرگان ندارد و 
هر تعداد کامیونی که ترکیه ارســال کند، پذیرش 

می شود.
به گزارش فــارس، حجم کالاهــای ترانزیت در ۹ 
ماهه سال جاری در کشور ما نسبت به زمان مشابه 
سال گذشته از رشدی حدود ۳۰ درصد برخوردار 
شده است و با توجه به سیاســت دولت در توسعه 

زیرساخت های حمل و نقل جاده ای و ریلی و تلاش 
برای اتصال کریدور شــمال به جنوب و از طرفی با 
توجه به اهمیت موقعیت استراتژیک ایران همواره 
کامیون هــای ترانزیتی از مســیر خاک جمهوری 

اسلامی ایران به راحتی عبور می کنند.
در این زمینه همچنین یک مقام آگاه گفت: بر اساس 
گلایه هایی که رانندگان خودروهای ترانزیتی در مرز 
گوربولاغ اعلام کرده اند؛ ظاهرا کامیون های ایرانی 
در آن سوی مرز به مدت یک هفته تا ۱۰ روز معطل 
می شوند و رانندگان مجبور می شوند برای ماندن 
در تیرپارک های ترکیه به ازای هر شب توقف، ۲۰۰ 
دلار بپردازند که موجــب افزایش هزینه رانندگان 

می شود.
رانندگان کامیون های ترانزیتی می گویند ما از دولت 
تقاضا داریم در مذاکرات خود با طرف ترکیه ای برای 
رفع مشکل ترانزیت و معطلی در مرز کشور همسایه، 
مذاکــره کنند و ســرعت ترخیــص کامیون های 

ترانزیتی در مرز ترکیه افزایش پیدا کند.
 یکی دیگر از  رانندگان هم می گوید: طرف ترکیه ای 
عنوان می کند که راننــدگان ترانزیتی ترکیه ای به 
دلیل مشکل اتصال به ســامانه نوبت دهی گمرک 
قدری معطل می شوند که باید این مسأله نیز برطرف 
شود اما در این زمینه یک مقام آگاه در گمرک گفت 
مشکل اتصال رانندگان کامیون ترانزیتی خارجی 
حل شــده و به زودی می توانند از طریق ســامانه 
وزارت راه و شهرســازی اقدام به نوبت گیری برای 

خروج سریع تر از مرز بازرگان داشته باشند.
 مذاکرات تجاری بین دو کشــور همســایه ایران و 
ترکیه که دارای قدمت تاریخی در مبادلات تجاری 
هســتند، می تواند مشــکلات تردد کامیون های 
ترانزیتی را حل کنند و ایران با قرار گرفتن بر ســر 
راه چهــارراه تجارتی دنیا هم از شــمال به جنوب 
و هم از شــرق به غرب بهترین مســیر برای عبور 
محموله هــای ترانزیتی اســت و رفع مشــکلات 
رانندگان کامیون های ترانزیتی می تواند به افزایش 

مبادلات ترانزیت کمک کند.

تا پایان سال اجرایی می شود

عرضه اولیه ۵ شرکت با ارزش اولیه ۱۰ همت 

موانع تسریع تردد کامیون های ترانزیتی مصرف مازوت برای نیروگاه ها، هزینه زا است
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3 بازار

ســخنگو و دبیر هیأت دولت ضمن تقدیــر از نقش آفرینی 
تشکل  های صنفی در برهه های حساس تاریخی، اتاق اصناف 
ایران را الگوی موفق فعالیت تشــکیلاتی دانست و از حمایت 
رئیس جمهور برای تقویت مشارکت اصناف در مدیریت بازار 

خبر داد.
علی بهادری جهرمی، سخنگو و دبیر هیأت دولت جمهوری 
اســلامی ایران با حضور در اتاق اصناف ایران، طی نشســتی 
با رئیس اتاق اصناف ایران، اعضای هیأت رئیســه و روســای 
اتاق های اصناف مراکز استان ها، ضمن گرامیداشت یاد سپهبد 
شهید، قاسم سلیمانی، در ســخنانی گفت: از اینکه امروز در 
جمع یکی از بزرگترین و با تجربه ترین مجموعه های تشکیلاتی 
کشور هستم، بسیار خوشحال هستم؛ مجموعه ای که از تنوع 
و تکثر اصناف مختلف، از مناطق مختلف کشور که یک مدیر 
جوان را برای سکانداری این حوزه انتخاب کرده اند؛ موضوعی 
که نشان می دهد که جوانگرایی در کشور ما نهادینه شده است.

وی با تقدیر از رویکرد مدیریتی حاکم بــر اتاق اصناف ایران 
افزود: ترکیب افراد با تجربه و ریش سفید و همچنین جوان از 
صنوف خدماتی و تولیدی از سراسر کشور دور این میز نشان 
می دهد که در این مجموعه، فعالیت تشکیلاتی، نگاه جمعی، 
وفاق محوری و شنیدن صداهای مختلف در اتاق اصناف ایران 
نهادینه شده اســت. اثر این اتفاق همین همدلی موجود در 
حوزه اصناف اســت؛ اتفاق ارزنده ای که به عنوان یک کلاس 
درس می تواند الگویی مناسب برای سایر نهادها و دستگاه ها 
باشد. سخنگوی دولت ادامه داد: نمود فرهنگ ایرانی در عین 
تنوع سلیقه ها و تفاوت محلی، زبانی، بومی و آداب و رسوم، در 
اصناف و بازاریان کشور قابل مشاهده است. ساماندهی بیش از 
۳ میلیون صنف با تاریخی دیرینه در قالب یک تشکل، اتفاقی 
مثال زدنی است که نشان از ثبات آن در کشور دارد. مجموعه 
اصناف و اتحادیه های صنفی ماهیت وجودی خود را در تاریخ 
نشــان دادند؛ به طوری که یکی از بازیگران و متولیان اصلی 

انقلاب اصناف بوده اند. بهادری جهرمی یادآور شد: حرکت این 
قشر پرتلاش در مسیر درست و راستین حمایت از حقوق مردم 
با نگاه اسلامی، بومی و دینی در طول سال های پس از انقلاب 
نیز استمرار داشــته و در حوادث طبیعی و وقایع اجتماعی و 
سیاسی کشور نقشی پررنگ داشته است. دولت سیزدهم این 
موضوع را قدر می داند و اصرار و تاکید دارد که از این الگو در 
سایر حوزه ها استفاده شود. همانگونه که امنیت بازار را خود 
اصناف تامیــن می کنند، در بحران هــای اجتماعی نیز خود 
اصناف باید مدیریت بازار را عهده دار شوند، موضوعی که یکی 

از میثاق های اساسی دولت مردمی است.
وی ادامه داد: موضوع اخیر پیش آمــده در حوزه طلا نیز به 
زیبایی نشان داد که در مراحل مختلف تصمیم گیری، نظرات 
متنوعی ارائه شــده اســت. اصناف در این زمینه با مباحثه و 

تبادل نظر مسائل، ابهامات و مشکلات را برطرف کردند.
بهادری جهرمی با اشــاره به سیاســت های دولت در حوزه 

مدیریت بازار تصریح کرد: نگاه دولت این اســت که مدیریت 
بازار به خود اصناف سپرده شود و تصمیم گیری های کلان در 
حوزه اصناف با همدلی و وفاق جمعی و همچنین اخذ نظر همه 
کارشناسان و صاحب نظران، انجام شود. چراکه دولت نه توان، 
امکان و قصد ورود به این حوزه را ندارد و ورود مستقیم حوزه 
اصناف را معکوس سیاســت های خود می داند. دولت معتقد 
است که اگر این موضوع به خود اصناف و بازاریان سپرده شود، 

بهتر مدیریت خواهد شد.
ســخنگوی دولت تاکید کرد: البته از ســوی دیگر، اصناف و 
بازاریان نیز باید شــانه خود را زیر بار این مسئولیت سنگین 
بدهند تا این موازنه بین حقوق و تکالیف ایجاد شود. یعنی اگر 
در هر صنف و حوزه ای گرانفروشی اتفاق افتاد، انتظار مردم از 

آن صنف این است که با آن گرانفروشی برخورد کند.
وی با اشــاره به جلســه ای که اخیرا با حضور ســید ابراهیم 
رئیســی و اســتانداران کشــور برگزار شــد، گفــت: یکی 

از محورهای این جلســه کــه در حضور ریاســت جمهوری 
برگزار شــد تقویت مشــارکت بازاریان در مدیریت بازار بود. 
یکی از تاکیــدات آقای رئیس جمهور به اســتانداران در این 
جلســه تقویت مشــارکت بازاریان و اصنــاف در اداره بازار 
بود. همچنین یکــی از حاضرات نکاتــی را در باب ضرورت 
حمایت از اصناف در قالب تســهیلات بانکــی عنوان کردند 
 که رئیس جمهور دســتورات لازم برای پیگیری این موضوع 

را صادر کردند.
بهادری جهرمی تصریح کرد: ما معتقدیم که حمایت از اصناف 
نه تنها باید برای قوام بخشی به اقتصاد کشور، بلکه برای حفظ 
فرهنگ و اصالت و هویت کشور ضرورت دارد. چراکه معتقدم 
فرهنگ ایران و ایرانی با ماهیت فعالیت اصناف عجین شــده 
است. ما باید از این اصالت ها و سرمایه های فرهنگی حمایت 
کنیم و تقویت آنها را تقویت سرمایه اجتماعی و تقویت فرهنگ 

کشور قلمداد کنیم.

تقویت مشارکت اصناف در مدیریت بازار
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رییس ســازمان منابع طبیعی با اشاره به وجود 
بیش از ۸ هزار گونــه گیاهی در ایــران گفت: 
این تنوع ژنتیکی معادل تعــداد کل گونه های 
قاره اروپا بوده و یک بانــک ژنتیکی خارق العاده 
برای ما تشــکیل داده اســت. به گزارش مهر، 
عباسعلی نوبخت، رئیس سازمان منابع طبیعی 
و آبخیزداری کشور و معاون وزیر جهاد کشاورزی 
با اشاره به کارکردهای پوشش گیاهی و به ویژه 
جنگل های زاگرس اظهــار کرد: منطقه زاگرس 
با داشــتن ۷ رودخانه از ۹ رودخانه بزرگ ایران 
تأمین کننده ۴۰ درصد آب کشور است که سالانه 

بالغ بر ۶ میلیارد متر مکعب می شود.
وی با برشــمردن اهم ظرفیت های ایجاد شده 
پوشــش گیاهی، به وجود بیش از ۸ هزار گونه 
گیاهی در ایران اشــاره کرد و گفــت: این تنوع 
ژنتیکی معادل تعداد کل گونه هــای قاره اروپا 
است که یک بانک ژنتیکی خارق العاده را در پهنه 

کشور تشکیل می دهد.
رئیس ســازمان منابع طبیعــی و آبخیزداری 
کشور درباره مشــکل اصلی جنگل های زاگرس 
گفت: از ۶ میلیون هکتار جنگل های زاگرســی، 
زیراشــکوب حدود ۲ میلیون هکتــار آن تحت 
بهره برداری های کشاورزی و باغداری است که 
طی این فعالیت ها و در پی اســتفاده از سموم و 
آفت کش ها، شکارگرهای طبیعی از بین می روند 
که این امر باعث طغیــان آفات مثل برگ خوار و 
جوانه خوار بلوط می شود که خسارت عمده ای به 

این جنگل ها می زند.
وی افزود: رفع معضل کشــت زیراشــکوب که 
دارای وجوه اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی نیز 
هســت یک هم افزایی و کمک دستگاه های هر 
سه قوه را می طلبد. معاون وزیر جهاد کشاورزی 
اضافه کرد: از ۱۳ اقلیم دنیا کشور ما صاحب ۱۱ 
اقلیم است به گونه ای که ۱۱ استان کشور تحت 
پوشش جنگل های زاگرسی، ۳ استان هیرکانی و 
۲ استان ارسبارانی است که ظرفیتی عظیم برای 

کشور به شمار می رود.
نوبخت با تاکید بر اجرای طرح مردمی کاشت یک 
میلیارد درخت در ۴ سال در پاسخ به نحوه تأمین 
آب مصرفی این میزان کاشــت درخت تصریح 
کرد: با توجه به میانگین ۲۵۰ میلی متر بارندگی 

سالانه کشور، میزان نزولات آسمانی بیش از ۴۱۰ 
میلیارد مترمکعب آب در سال می شود که با فرض 
کاشت برخی نهال ها در نامساعدترین مناطق آب 
و هوایی و نیازمندی به ۱۰ مورد آبیاری سالانه، 
آب مورد نیاز برای اجــرای این طرح حداکثر به 
۲۰۰ میلیون مترمکعب می رسد که در مقایسه 
با ۴۰۰ میلیارد مترمکعب نزولات ســالانه، رقم 
زیادی نیســت و این در حالی است که آب های 

نامتعارف را در این محاسبه وارد نکرده ایم.
وی با تاکید بر خانواده به عنــوان واحد جامعه، 
نقش زنان و مادران را در اجرای طرح کاشــت 
مردمی یک میلیارد درخت اساسی خواند و افزود: 
در برخی استان ها مثل کرمانشــاه، کردستان، 
قزوین و هرمزگان با مشارکت بانوان، طرح تولید 
نهال در سطح خانه ها و هر منزل یک نهالستان 
به منصه ظهور رسیده به طوری که نهالی هایی 
که تولید می شوند خیلی شاداب تر و سرسبزتر از 
بسیاری از نهالستان های دیگر است چون با عشق 

تولید شده اند.
رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
ضمن تاکید بر اشــتغال زا بودن تمــام مراحل 
جمع آوری بــذر، گلدان گیری و ســبز کردن و 
کاشت و نگهداری نهال ها به مقوله زراعت چوب 
و ظرفیت مغفول مانده در این بخش اشاره کرد و 
پرداختن بیشتر به این بخش در قالب اجرای طرح 
کاشت یک میلیارد درخت را تأمین کننده نیاز ۱۶ 
میلیون مترمکعبی سالانه کشور به چوب دانست. 
وی در عین حال، اجرای پروژه زراعت چوب ۲۹۰ 
هزار هکتاری اختصاصی استان خوزستان در قالب 
طرح یک میلیارد درخت را تبدیل کننده ایران به 

کشور صادرکننده چوب عنوان کرد.
نوبخت در تشریح نحوه مشارکت و ظرفیت های 
مردمی اجرای طرح یک میلیارد درخت با اشاره 
به تفاهم نامه بیــن وزارت جهاد کشــاورزی و 
وزارت آمــوزش و پرورش گفــت: وجود ۶.۱۶ 
میلیون دانش آموز، ۸۷۰ هــزار معلم، آموزگار و 
دبیر و حدود ۱۰۰ هزار دانشجو - معلم ظرفیت 
ذی قیمتی است که با اجرایی شدن تفاهم نامه 
فیمابین وزارت جهاد کشاورزی و وزارت آموزش 
و پــرورش می تواند به تولیــد ۶۰ میلیون نهال 

توسط دانش آموزان منجر شود.

سازمان شــیلات ایران اعلام کرد: نتایج حاصل از 
آمار مقدماتی گمرک جمهوری اسلامی ایران نشان 
می دهد که ارزش صادرات آبزیان در سال جاری با 
تراز مثبت ۱۹۵ میلیون دلار، به رقم ۲۳۵ میلیون 

دلار رسید.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، نگاهی به وضعیت 
صادرات محصولات شیلاتی در هشت ماهه نخست 
سال ۱۴۰۲ نشان می دهد که مجموع ارزش صادرات 
آبزیان در سال جاری رقم ۲۳۵ میلیون دلار و ارزش 
واردات نیز در این مدت ۴۰ میلیون دلار بوده که با 
مقایسه این ارقام، تراز بازرگانی خارجی آبزیان مثبت 

۱۹۵ میلیون دلار است.

بر اساس این گزارش ارزش صادرات آبزیان کشور 
در هشت ماهه سال جاری با ۶ درصد رشد نسبت 
به مدت مشابه گذشته از ۲۲۱ به ۲۳۴ میلیون دلار 
رسید؛ همچنین از نظر وزنی طی هشت ماهه سال 
جاری صادرات انواع آبزیان با افزایش ۱۴ درصدی 
 نسبت به مدت مشابه گذشته از ۱۱۶ به ۱۳۲ هزار تن 
رسید . در این مدت خوراک آبزیان با ۴۳.۱۰۷ تن 
بیشــترین، میگو با ۱۹.۱۸۷، یال اسبی با ۱۹۶۰۰ 
تن، ماهی کپور با ۱۰۴۶۷ و قزل آلا با ۹۴۸۸ تن در 

رده های بعدی محصولات صادراتی قرار دارند.
بر ایــن اســاس ۷۰ درصد صــادرات محصولات 
شــیلاتی ایــران به چهــار کشــور عــراق )۳۹ 

هــزار تــن(، چیــن )۲۲ هــزار تــن(، امــارات 
 )۲۱ هــزار تــن ( و روســیه )۱۰ هــزار تــن( 

انجام شد.
مطابق آمار میزان واردات محصولات شــیلاتی به 
کشور در هشت ماهه سال ۱۴۰۲ بیش از ۱۲ هزار تن 
و به ارزش ۴۰ میلیون دلار است. واردات محصولات 
شیلاتی از لحاظ وزنی رشدی نزدیک به صفر درصد 
و از لحاظ ارزشی یک درصد نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته کاهش داشته است. ۸۹ درصد سهم 
واردات متعلق به تون ماهیان است که هشت درصد 
از نظر وزنی نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد 

داشته است.

نشست بررســی چالش ها و مشــکلات اصناف و 
بازاریان کشــور با حضور مجتبی صفایی، رئیس 
اتاق اصناف ایران و علی بهــادری جهرمی، دبیر و 
سخنگوی دولت، ۱۲ دی ماه۱۴۰۲ در محل اتاق 
اصناف ایران برگزار شد. در این نشست که اعضای 
هیأت رئیســه اتاق اصناف ایران، روسای اتاق های 
اصناف مراکز استان ها، مشاور وزیر صمت، معاون 
تجارت و خدمــات وزیر صمت، رئیس ســازمان 
بسیج اصناف و بازاریان کشور نیز حضور داشتند، 
چالش های پیش روی اصناف مطرح شــد و مورد 

بحث و بررسی قرار گرفت.
مجتبی صفایی، رئیس اتاق اصناف ایران در ابتدای 
این نشست با پاسداشت شهادت سپهبد حاج قاسم 
سلیمانی و همچنین گرامیداشت میلاد پربرکت 
بانوی دو عالم حضرت فاطمه زهرا)س( و روز زن، 
از حضور دبیر و سخنگوی دولت سیزدهم در اتاق 

اصناف ایران ابراز خرســندی کرد و گفت: اصناف 
سربازان با افتخار نظام مقدس جمهوری اسلامی 

ایران و سرداران جنگ اقتصادی کشور هستند.
وی با اشاره قانون بهبود مستمر فضای کسب وکار 
گفت: بر اساس ماده ۲ این قانون، »دولت مکلف است 
در مراحل بررسی موضوعات مربوط به محیط کسب 
و کار برای اصلاح و تدوین مقررات و آیین نامه ها، نظر 
کتبی اتاق ها و آن دسته از تشکل های ذی ربطی که 
عضو اتاق ها نیستند، اعم از کارفرمایی و کارگری را 
درخواست و بررسی کند و هرگاه لازم دید آنان را به 
جلسات تصمیم گیری دعوت کند.« این در حالی 
است که اکنون این ماده قانونی به ویژه در مبحث 

عضویت در ستاد تنظیم بازار اجرا نمی شود.
صفایی افزود: مصوبات ســتاد تنظیم بازار به اتاق 
اصناف ایران ابلاغ می شود و اتاق اصناف ایران تنها، 
ابلاغ کننده مصوبات به واحدهای صنفی اســت و 

هیچ نقشی در تصمیم سازی و تصمیم گیری بازار 
ندارد. وی بر ضرورت حضــور و عضویت نماینده 
اتاق اصناف در کارگروه های تصمیم گیری دولت 
تأکید کرد و گفت: عضویت نماینده اتاق اصناف در 
کارگروه های تصمیم گیری دولت بی شک موجب 
می شــود تصمیماتی به دور از اشتباه و عاری از هر 

گونه خطا گرفته شود.
رئیس اتاق اصناف ایران در ادامه با اشاره به تبصره 
۷ ماده ۷۲ قانون نظام صنفی گفت: بر اساس این 
تبصره قانونی می بایست یک سوم از درآمد دولت 
از محــل جرائم صنفی به اتــاق اصناف اختصاص 
پیدا کند. بر اســاس آمار ارائه شده، تا پایان آذرماه 
ســال جاری، دریافتی دولت از محــل این تبصره 
 ۳۷۰ میلیارد تومان بوده در حالی که مبلغ پرداختی

 به اتاق اصناف ایران از ابتدای ســال ۹۰۰ میلیون 
تومان بوده است.

نماینده کارگران در شــورای عالی کار گفت: اگر 
پیشنهاد مزد منطقه ای، مزیتی برای کارگران داشته 
باشد از آن اســتقبال می کنیم و نتایج مطالعات و 
کار کارشناسی نشان می دهد که منطقه ای شدن 
دســتمزد، برای پایین ترین اســتان از نظر تورم 

پاسخگو نیست.
به گزارش ایســنا، آیت اســدی درباره پیشنهاد 
منطقه ای شــدن مزد ۱۴۰۳ اظهار کرد: هر سال 
وقتی به ماه های پایانی نزدیک می شــویم، چنین 
مسایلی مطرح می شــود.بحث مزد منطقه ای بر 
اساس صنایع در قانون کار پیش بینی شده است و 
در دولتهای قبل هم مطرح شد و موافقان و مخالفانی 
هم داشته و دارد. در دولت گذشته قرار شد مراکز 
علمی، مرکز پژوهش های مجلس و موسسه عالی 
پژوهش هــای تامین اجتماعی ایــن مبحث را به 
طور کامل مورد مطالعه قرار داده و نتیجه مطالعات 

خود را به شورای عالی کار ارائه دهند. وی افزود: در 
زمان وزارت آقای عبدالملکی نتیجه این مطالعات و 
پژوهش ها ارائه و تمام موارد مدنظر گروه کارگری 
و نتایجی که موسســه عالی پژوهش های تامین 
اجتماعی آورده بود، لحاظ شد. در نهایت نتیجه این 
شد که مزد منطقه ای که ما مشخص کردیم برای 
پایین ترین استان از نظر تورم پاسخگو نیست و باید 

در این زمینه همفکری شود.
نماینده کارگران در شورای عالی کار در گفت وگویی 
رادیویی ادامه داد: وزارت کار آن زمان اعلام کرد که 
مطالعات خود را در این زمینه دنبال می کند، ولی 
دیگر خبر خاصی نشد تا اینکه سال قبل در جریان 
تعیین دستمزد،  وزیر اقتصاد نظرش این بود که اگر 
بر اساس نرخ تورم افزایش مزد بدهیم، نمی توانیم 
تورم را مهار کنیم و قول مساعد داد که اجازه ندهد 

تورم از ۲۰ درصد بالاتر برود.

اسدی تصریح کرد: کمترین انتظار این بود که دلیل 
عدم تحقق مهار تورم پاسخ گفته شود ولی به جای 
آن بحث مزد منطقه ای پیش کشــیده شده و در 
نامه ای که در جلسه قبل شورای عالی کار از سوی 
وزارت اقتصاد ارائه شد، مجددا منطقه ای شدن مزد 

۱۴۰۳ مطرح شده است.
وی افزود: با توجه به نامه وزارت اقتصاد درخواست 
کردیم اجازه دهند قبل از آنکه این طرح در دستور 
کار باشد، نتایج مطالعات در اختیار اعضای شورای 
عالــی کار قرار بگیــرد و بعد از آن کارشناســی و 
تصمیم گیری شود. ضمن اینکه مرکز پژوهش های 
مجلس اعتقاد داشت که مزد منطقه ای نشود و به 
جای آن، مبحث حق مســکن منطقه ای شود اما 
وزارت صمت مخالف بود و اعتقاد داشت به جای مزد 
منطقه ای، بر اساس صنایع مختلف دستمزد تعیین 

شود و لذا اختلاف در این زمینه زیاد بود.

دبیر انجمــن تولیدکنندگان جوجــه یک روزه 
کشــور از پیش بینــی افزایــش ۲۰ میلیــون 
قطعــه  جوجه ریــزی در مرغداری هــا در مــاه 
جاری خبر می  دهــد. آمارهایی که مســئولان 
اتحادیــه تولیــد، از میــزان جوجه ریــزی در 
مرغداری هــا می دهنــد در آســتانه نــوروز و 
 رمضــان، تولیــد مرغ داخلــی تا ۴۰ هــزار تن 

افزایش می یابد.
دبیر انجمن تولیدکنندگان جوجه یکروزه کشور 
امروز گفته اســت که »در دیمــاه ۱۵۰ میلیون 
قطعه جوجه ریزی می شــود« ایــن در حالی که 
به گفته کارشناسان نیاز کشــور با ۱۳۰ میلیون 

قطعه جوجه ریزی تامین می شود.  از هر جوجه، 
میانگین دو کیلو مرغ به دســت می آید که با این 
میزان جوجه ریزی ۴۰ هزار تن مرغ مازاد تولید 
می شــود، جوجه پــس از ۴۵ روز در مرغداری 
تبدیل به مرغ کامل می شــود. قیمــت مرغ در 
چند وقت گذشــته در بازار به کیلویی ۱۰۰ هزار 
تومان هم رســیده بود و چون در میادین میوه و 
تره بار مرغ ۷۳ هزار تومانی هم وجود داشت  مردم 
 در صف های نســبتا طولانی وقت زیادی صرف 

می کردند.
در یکی دو مــاه گذشــته تنظیم بــازار با مرغ 
وارداتــی انجــام شــد ایــن در حالی اســت 

کــه ظرفیــت تولیــد در ۱۷ هــزار مرغداری 
 کشــور، ۵۰۰ هــزار تن بیــش از نیاز کشــور

 است.
قائم مقام وزیر  جهاد کشــاورزی روز گذشــته 
گفت که کاهش جوجه ریــزی در ماه های اخیر 
و نیز افزایش تقاضــا، عامل گرانی مرغ اســت، 
بنابراین جوجه ریــزی در مرغداری ها  بیشــتر 
می شــود. مشــکلات تامیــن و گرا نــی نهاده 
در بــازار از دلایلی بود که دربــاره دلیل کاهش 
جوجه ریــزی گفته می شــد اما مرغــداران این 
 روزها از دسترســی بهترشــان به خــوراک دام 

و طیور می گویند.

مجری طرح گندم وزارت 
جهــاد کشــاورزی گفت: 
طبق گــزارش مرکز آمار 
ایران و انستیتو تغذیه، هر 
ایرانی به طور متوسط ۳۵ 
کیلوگرم در سال برنج مصرف می کند و با توجه به 
جمعیت ایران، به سه میلیون تن برنج سفید برای 
مصرف ســالیانه و ۲۰۰ هزار تن هم برای ذخیره 

راهبردی نیاز است.
به گــزارش وزارت جهاد کشــاورزی، »ســهراب 
ســهرابی« با اشــاره بــه اقدامــات وزارت جهاد 
کشاورزی برای افزایش تولید برنج در کشور افزود: 
با برنامه ریزی  های مختلــف مانند جایگزینی بذر 
پرمحصول، واردات فنــاوری بذر هیبرید، مدیریت 
آبیاری و سایر اقدامات، در تلاش هستیم تا میزان 

تولید برنج را افزایش دهیم.

مجری طرح گندم وزارت جهاد کشــاورزی با بیان 
این که محصول برنج دومین غذای اصلی مردم ایران 
است، اظهار داشت: در سال های مختلف سطوح زیر 
کشت در ایران متغیر بوده و به طور متوسط در ۱۹ 
استان کشور برنج کشت می شــود که بیش از ۷۰ 
درصد کشت برنج در سه استان شمالی کشور است.

به گفته وی، استان گیلان با ۲۳۰ هزار هکتار رتبه 
نخست، اســتان مازندران با ۲۱۰ هزار هکتار رتبه 
دوم و استان گلستان با حدود ۷۰ هزار هکتار کشت 

برنج در رتبه سوم قرار دارد.
سهرابی با بیان این که در زراعت برنج، هدفگذاری 
تامین نیاز کشور از محل تولید داخل است، گفت: 
پارسال سطح زیر کشت برنج ۷۷۰ هزار هکتار در 
استان های مختلف کشــور بود که برآوردها نشان 
می دهد که از این سطح کشت، چهار میلیون و ۲۰۰ 
هزار تن شلتوک و ۲ میلیون و ۵۲۰ تن برنج سفید 
تولید شده است. این مقام مسوول تصریح کرد: نیاز 
وارداتی به این محصول سالیانه نزدیک به ۷۰۰ هزار 

تن اســت که از محل واردات باید تامین شود. وی 
افزود: طبق برنامه ریزی باید بتوانیم نیاز را از محل 
تولید داخل تامین کنیم که یکی از آن ها جایگزینی 
ارقام پرمحصول به جای ارقــام کیفی و محلی در 
محصول برنج است که در استان های مختلف این 

محصول کشت می شود.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشــاورزی با بیان 
اینکه نیاز کشور به برنج در سال جاری بیشتر از ۷۰۰ 
هزار تن نیست، گفت: به طور متوسط بخش اعظمی 
از تولید برنج از ارقام کیفی و محلی اســت و بخش 
کمی از آن هم از ارقام پرمحصول کشت می شود و 
اگر بتوانیم با همکاری کشاورزان و مصرف کنندگان 
ارقام پرمحصول را جایگزین ارقام دیگر کنیم تولید 
برنج افزایش پیدا می کند و می توانیم کسری آن را 

جبران کنیم.
وی اضافه کرد: جایگزینی ارقام پرمحصول به جای 
ارقام محلی، تغذیه بهینه و مصرف متعادل کودهای 
فســفاته، ازته و پتاسه در زمان کاشــت و داشت 

محصول، مدیریت آفات، بیماری آفات و علف های 
هرز، مدیریت مناسب آبیاری و مدیریت محصول در 
مزرعه، از راه های مهم برای افزایش تولید برنج است.

ســهرابی تصریح کرد: ورود فناوری بــذر هیبرید 
بــه کشــور از چیــن در دســتور کار قــرار دارد 
و این نوع بــذر می تواند با عملکردهــای بیش از 
۱۰ تــن در هکتــار، هــم شــلتوک در مزرعــه 
 تولیــد و هــم انقلابــی در تولید محصــول برنج 

ایجاد کند.
وی افزود: اصلاح ساختار شالکوبی ها برای کاهش 
ضایعات محصول برنج، توسعه کشت های مکانیزه 
شامل کشت نشایی برنج در زمان کاشت، عملیات 
داشــت برنج و توســعه برداشــت برنج، از دیگر 
برنامه های است که می تواند کیفیت و کمیت برنج 

را در کشور ارتقا دهد.
مجــری طــرح گنــدم وزارت جهاد کشــاورزی 
بیان داشت: در صورتی که میزان واردات در کشور 
مدیریت شــود، به طور قطع تولیدکنندگان داخل 
می توانند بخش اعظمی از نیاز کشور را تامین کنند.

وی پــرورش راتون )برنــج چیــن دوم( را یکی از 
روش هایی برشــمرد که می تواند تولیــد برنج را 
افزایش دهد و تصریح کرد: پارسال بیش از ۷۰ هکتار 
برنج راتون در استان های گیلان و مازندران کشت 

شد و این موضوع در حال توسعه است.

News kasbokar@gmail.com

سرانه مصرف برنج هر ایرانی ۳۵ کیلوگرم است

کشت برنج در ۱۹ استان 

صادرات آبزیان به ۲۳۵ میلیون دلار رسید

تعیین مزد منطقه ای نیازمند مطالعه و کارشناسی استبرون سپاری ها، اصناف را متضرر می کند

تولید 40 هزار تن مرغ مازاد  تا 4۵ روز آینده 

۸ هزار گونه گیاهی در ایران
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فناوری و 
اطلاعات

ثبت نمای هوشمند گرمایش و سرمایش ساختمان 
مخترع کشورمان موفق به اختراع نمای هوشمند کلکتور تابشی تامین سرمایش و گرمایش 
ساختمان و ثبت جهانی آن شد. به طور حتم یکی از مسایل و چالش های دهه های اخیر 

بسیاری از کشورهای دنیا، بحران و چالش چگونگی تامین انرژی مصرفی است.
نابودی و رو به زوال بودن برخی از منابع طبیعی و سوخت های فسیلی، افزایش بی رویه 
جمعیت و سرعت ساخت و ساز و پدیده های گلخانه ای که پیامد آن اتلاف انرژی و آلودگی 
زیست محیطی بوده است، بسیاری از دانشمندان و محققان حوزه انرژی را به سمت تامین 

انرژی از منابع تجدیدپذیر و بهره مندی هرچه بیشتر از انرژی های پاک سوق داده است.
اســتفاده از انرژی های تجدیدپذیر و پاک از جمله انرژی خورشیدی، بادی، زمین گرمایی، 
زیست توده و انرژی برق آبی می تواند از یک سو کاهش وابستگی به منابع فسیلی و کاهش تولید 
گازهای گلخانه ای و معضلات زیست محیطی را به دنبال داشته و از سویی دیگر به دلیل در 
دسترس بودن و هزینه بسیار پایین یک جایگزین بسیار طلایی برای سوخت های فسیلی باشد. 
صد البته و خوشبختانه ایران نیز به جهت موقعیت جفرافیایی از ظرفیت های متعدد و مناسبی 
در حوزه انرژی های تجدیدپذیر برخوردار است. بر همین اساس و به همت یکی از محققان 
نخبه کشورمان برای نخستین بار در جهان نمای هوشمند کلکتور تابشی تامین سرمایش و 
 Smart Facade With Radiant Cooling and Heating( گرمایش ســاختمان
Collector( ابداع و به ثبت جهانی رسیده است. سلمان غضنفری متولد سال ۱۳۴۷ شهر 
تبریز دارای مدرک کارشناسی مکانیک حرارت و سیالات، کارشناسی ارشد مهندسی انرژی 
و درجه دکتری مکانیک است و در طول سال های گذشته در زمینه کاربرد انرژی های نو و 
تجدیدپذیر، بهینه سازی مصرف انرژی و سیستم های تبرید تحقیقات و مطالعات ارزشمندی 
داشته است. این مبتکر کشورمان با بیان اینکه، در زمینه گرمایش و سرمایش دارای دو اختراع 
است که در سال ۱۳۸۷ در سازمان مالکیت معنوی کشور به ثبت رسیده است افزود: همچنین 

دارای چهار اختراع تحت داوری در سازمان مالکیت معنوی کشور هستم.
غضنفری با بیان اینکه، در سال ۱۳۹۹ اختراعی بین المللی تحت عنوان نمای هوشمند 
نورگذر با کلکتور خورشیدی را ثبت کرده تصریح کرد: با ادامه تحقیقات و با تلاش های 
بی وقفه، در سال ۱۴۰۱ یا ۲۰۲۲ اختراع حاضر را با عنوان نمای هوشمند با کلکتور تابشی 
سرمایش و گرمایش که بسیار کامل تر و جامع تر از نمای نورگذر را در سازمان مالکیت 
معنوی بین المللی به ثبت رساندم و این اختراع اخیرا و در ماه نوامبر ۲۰۲۳ توسط سازمان 
مالکیت معنوی جهانی منتشر شد. وی ادامه داد: البته اختراع دیگری را امسال در سازمان 
جهانی ثبت کرده ام که به عنوان اختراعی بسیار جالب و کامل در آینده نزدیک اطلاع رسانی 
خواهم کرد. مخترع کشورمان در خصوص ویژگی نوآوری نمای هوشمند با کلکتور تابشی 
سرمایش و گرمایش ساختمان گفت: این اختراع امکان نصب در نمای ساختمان ها به 
صورت گوناگون اعم از نمای سنگی کامپوزیتی، آلومینیومی، شیشه ای، بتونی و با هر شکل 
و فرم دیگر را دارد. غضنفری افزود: این نوآوری همچنین قابل استفاده در نمای دیوارها و 

سقف ساختمانی در هر نوع شرایط آب و هوایی، جغرافیایی و اقلیمی است.
وی می گوید: این اختراع علاوه بر پوشش سطوح دیوارها و سقف ساختمان ها و زیبایی بصری و 
جلوه ساختمان ها، بصورت هوشمند بعنوان یک کلکتور حرارتی، در اثر تبادل حرارت به روش 
تشعشع با آسمان، تولید سرما کرده و همچنین بعنوان یک کلکتور خورشیدی با جذب انرژی 
خورشیدی تولید حرارت می کند. وی در توضیح بیشتری افزود: این محصول فناورانه ضمن 
دارابودن سیستم کنترل هوشمند و قابل برنامه ریزی می تواند به عنوان یک کلکتور تابشی 
سرمایش و گرمایش هوشمند، انرژی اشعه های مستقیم، پخش شده و بازتابشی خورشیدی را 
جذب و به حرارت تبدیل کند و با بهره گیری از تبادل حرارت به روش تشعشع با آسمان، حرارت 

را از دست داده و سرمایش حاصل را به مخزن ذخیره سرمایش منتقل کند.
غضنفری گفت: در این اختراع، نما دارای کنترل هوشمند بوده و می تواند با بهترین وضعیت 
و با شرایط دلخواه دمای سطوح جدارهای بیرونی ساختمان را در درجه حرارت مورد نظر 
ثابت نگه دارد و از اتلاف حرارتی آن جلوگیری کند. ضمن اینکه، گرمایش و ســرمایش 

تولیدی با این اختراع قابل ذخیره سازی جهت استفاده در شرایط و زمان دلخواه است.
وی افزود: همچنین به جهت اســتفاده از پوشــش هایی از مواد مختلف اعم از الیاف های 
پالســتیکی و رزین ها، انواع رنگ ها، پودرها و ذرات نانو، انواع پوشش های الکتروکرومیک 
یا ترموکرومیک، نمای ساختمان یا دیوار در ساعات مختلف شبانه روز بصورت هوشمند در 
دماهای مختلف تغییر رنگ و خاصیت می دهد. این محقق نخبه کشورمان در ادامه با اشاره 
به کاربردهای صنعتی این اختراع گفت: از این نوآوری می توان در ساختمان های مسکونی، 
عمومی، اداری و تجاری اعم از منــازل، ادارات جهت تهویه مطبوع و تامین آبگرم مصرفی 
بهره گیری کرد. غضنفری افزود: در ساختمان های تجاری و فروشگاه های چندمنظوره و 
بیمارستان ها جهت تهویه مطبوع و تامین آبگرم مصرفی و تامین سرمای مورد نیاز انبارها 

دارای کاربرد است.

صادرات دانش بنیان ها از ۱.۵ میلیون دلار گذشت
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور میزان صادرات شرکت های 
دانش بنیان در سال گذشته را حدود ۸۵۰ میلیون دلار اعلام کرد و گفت: از ابتدای سال 

۱۴۰۲ تاکنون این رقم از مرز ۱.۵ میلیون دلار فراتر رفته است.
روح الله دهقانی فیروزآبادی در سخنانی با بیان اینکه سال گذشته و امسال سیاست خارجی 
دولت سیزدهم بسیار تقویت شده است، افزود: در سال های گذشته صادرات شرکت های 
دانش بنیان ۶۰۰ میلیون دلار بود که در سال ۹۹ به دلیل شیوع ویروس کرونا این رقم به 
۳۰۰ میلیون دلار کاهش یافت اما در سال ۱۴۰۰ باردیگر به مرز ۶۰۰ میلیون دلار رسید.

وی یادآور شد: سال گذشته شرکت های دانش بنیان ۸۵۰ میلیون دلار صادرات داشتند، 
میزان صادرات دانش بنیان ها از ابتدای امســال تاکنــون از ۱.۵ میلیون دلار فراتر رفته 
است و امید داریم با همین روند تا پایان امســال این میزان به ۲.۲ میلیون دلار برسد که 
نسبت به سال گذشته به جهشی تقریبا سه برابری یا رشد ۲۰۰ درصدی می رسد. معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور به سیاست جدی دولت سیزدهم برای 
فرصت سازی و توسعه بازارهای صادراتی با اتخاذ دیپلماسی فعال علم و فناوری اشاره کرد و 
اظهار داشت: باوجود تعطیلات سال جدید میلادی یک هیات بلندپایه ۱۴ نفره برای توافق 
ها و تعاملات در این نمایشگاه حضور می یابند، افق پیش روی این نمایشگاه، توسعه بازارهای 
صادراتی است. دهقانی فیروزآبادی همچنین از بی نیاز شدن دانشگاه ها و پژوهشگاه های 
کشور به واردات تجهیزات آزمایشگاهی خبر داد و تاکید کرد: تمرکز حوزه تجهیزات و مواد 

آزمایشگاهی از این پس حرکت به سمت تامین نیاز بخش های مختلف صنعت است.
وی گفت: اســتراتژی و راهبرد نمایشگاه ایران ســاخت از دوره یازدهم به بعد در حوزه 
تجهیزات و مواد آزمایشگاهی و تست آزمون پیشــرفته »ایران ساخت« در بخش های 
مختلف صنعت، نفت و کشــاورزی خواهد بود. این حوزه ها به شدت نیازمند تجهیزات 
و مواد آزمایشگاهی و تست آزمون پیشرفته هســتند و انتظار داریم این همکاری که با 
مجموعه وزارت علوم و زیرمجموعه های آن در جهت تجهیز نیازمندی های آن وجود دارد 
با سایر حوزه های صنعتی و حوزه انرژی کشور داشته باشیم. رییس بنیاد ملی نخبگان 
تاکید کرد: در دنیا، تجهیزات و مواد تست و آزمون، زیرساخت توسعه فناوری ها و صنعت 
به شمار می روند، امروز در حالی نهضت ساخت و توسعه تجهیزات آزمایشگاهی کمک کار 
توسعه و رونق جریان علمی، فناوری و نوآوری کشور است و یک جریان پویا را به راه انداخته 
که تا چند سال پیش، دستگاه های آزمایشگاهی حیاتی و مورد نیاز در دسترس نبود و 
بسیاری از دستگاه های چند ۱۰۰ هزار یا حتی میلیون دلاری مستقر در دانشگاه ها و مراکز 
تحقیقاتی به دلیل تحریم، عدم دسترسی به قطعات یا مواد مرجع از چرخه کالیبراسیون 
یا خدمت رسانی خارج شده بودند. دهقانی فیروزآبادی تصریح کرد: یک گروه خوش فکر 
که برنامه تولید و توسعه تجهیزات را پیاده سازی کرد با سازوکارهای حمایتی اثربخش از 
جمله تسهیلات حمایتی و یارانه های مختلف، تسهیلات لیزینگ و حمایت از شرکت های 
دانش بنیان جریانی را ایجاد کرد که امروز بیش از ۹۰ درصد از ابزارها، مواد و تجهیزاتی 
که در حوزه آموزش و پژوهش مورد نیاز و استفاده قرار می گیرند، در داخل کشور تولید 
می شود، ۱۰ درصد باقیمانده هم به دلیل وجود محدودیت در فناوری نیست بلکه محدود 

بودن بازار این تجهیزات است.

اخبار

معــاون علمــی و فنــاری 
رئیس جمهــور گفت: ســهم 
شــرکت های دانش بنیان از 
اقتصاد ملی در حــال حاضر 
۳ درصــد اســت کــه قرار 
اســت تا پایان برنامه هفتم به ۸ درصد برســد. روح الله 
دهقانی فیروزآبادی در حاشــیه راه اندازی بازار نوآفرین 
در فرابورس ایران گفت: در حال حاضر سهم شرکت های 
دانش بنیان از تولید ناخالص داخلی ۳ درصد اســت که 
قرار است بر اساس برنامه ۵ ســاله هفتم این سهم با ۵ 
درصد ارتقا به ۸ درصد برسد و در یک افق ۱۵ ساله به ۵۰ 

درصد از اقتصاد ملی برسد.
وی یکی از جلوه های مردمی ســازی اقتصاد را افزایش 
ســهم اقتصاد دانش بنیان از اقتصاد ملی عنوان کرد و 
گفت: بازار نوآفرین زمینه خوبی برای ترویج شرکت های 

دانش بنیان اســت. وی همچنین گفت: دستورالعمل 
ارزش گذاری دارایی های نامشــهود که با امضاء معاون 
علمی و فنــاوری رئیس جمهور، وزیــر اقتصاد و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه تدوین و در دولت تصویب شده 

است به زودی برای اجرا ابلاغ می شود.
معاون علمی و فناری رئیس جمهــور همچنین گفت: 
تفاوت شرکت های دانش بنیان با شرکت های بازار اول و 
دوم فرابورس این است که این شرکت ها مورد حمایت 
معاونت علمی و فناوری رئیس جمهور هستند و عمده 
دارایی های آنها نامشهود است. دهقانی فیروزآبادی گفت: 
در حال حاضر ۹۸ شــرکت دانش بنیان در بازار سرمایه  
حضور دارند که با پذیرش شرکت های جدید تا آخر سال 

به ۱۲۰ شرکت ارتقاء می یابند.
وی ویژگی هــای شــرکت های دانش بنیــان را دارایی 
نامشــهود آنهــا عنــوان کــرد و گفت: یک شــرکت 
دانش بنیان که ۱۵ ســال از فناوری و دانش اســتفاده 
می کند با عرضه در بازار ســرمایه می توانــد به تأمین 
مالی بپردازد. معــاون علمی و فنــاری رئیس جمهور 

همچنین گفت: ورود شــرکت های دانش بنیان به بازار 
ســرمایه می تواند به گرمی بازار کمک کند و امیدواریم 
در آینده شــاخص های جداگانه ای برای شــرکت های 

دانش بنیــان در بازار ســرمایه تدوین شــود که در آن 
 صورت مردم به بازدهی این شــرکت ها بیشتر آگاهی 

پیدا خواهند کرد.

دانش بنیان ها با ورود به بورس می توانند به تأمین مالی بپردازند

افزایش سهم دانش بنیان ها از اقتصاد ملی

سوددهی اقتصاد دیجیتال در بلندمدت
مهدی غیبی، کارشناس فناوری اطلاعات

دانش بنیان شدن اقتصاد کشور از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است، ما اگر بخواهیم اقتصادمان در رقابت با کشورهای دیگر باقی بماند و در بازارهای دنیا سهمی داشته باشیم، راهی جز دانش بنیان کردن تولید، صنعت و اقتصاد نداریم.
شرکتهای دانش بنیان و استارت آپها با تغییر نگاه به راه اندازی مشاغل از شکل سنتی به دیجیتال، موجب رونق بازار کار شدند. نگاه سرمایه گذاران نیز از نگاه سنتی سرمایه گذاری به ندریج به سرمایه گذاری بر روی بخش خلاق و نگاه نو 

تغییر پیدا کرد. راهکار مناسب برای تحقق رشد اقتصادی نیز همین فرآیند است. اینکه نگاه از سمت بخش سنتی به سمت بخش دیجیتال تغییر پیدا کند.
چون حوزه فناوری اطلاعات ایجاد اشتغال مولد می کند، در کوتاه مدت اجرای برخی پروژه ها باعث بیکارشدن عده ای می شود. اما در درازمدت در این حوزه می توان بهترین عملکرد را مطابق با موازین اقتصاد مقاومتی مدنظر رهبر انقلاب 

داشت. لذا وزارت ارتباطات در این حوزه رسالت مستقیمی برای ایجاد اشتغال ندارد، اما می تواند بستر ساز ایجاد اشتغال باشد.
استارت آپها، دانش بنیان ها و به طور کلی اقتصاد دیجیتال در هر حوزه ای که وارد شوند، باعث افزایش بهره وری و یا به عبارت دیگر مولد بودن می شود. اقتصاد دیجیتال در بلندمدت بسیار سودده خواهد بود. در بحث اشتغال نیز ممکن 

است در کوتاه مدت تسهیلات ورود فناوری اطلاعات به حوزه اقتصاد مثبت نباشد، اما در بلندمدت این رویه تغییر خواهد کرد و فناوری اطلاعات باعث ایجاد مشاغل بیشتری خواهد شد.
وقتی که بدنه سنتی سرمایه گذاران مشاهده کند که نسل جوان با کمترین سرمایه ها می توانند کسب وکارهای خوبی را راه اندازی کنند، در این حوزه سرمایه گذاری بیشتری خواهند داشت. امری که از سوی استارت آپ ها بیشترین نیاز 

به آن احساس می شود، امر سرمایه گذاری است. 
معمولا یک شرکت نوپای موفق قابلیت رشد بیشتری نسبت به یک شرکت جاافتاده دارد. یعنی می تواند با سرمایه ای کمتر، نیروی کار یا زمینه رشد بیشتری نسبت به شرکت های قدیمی داشته باشد. شرکت های نوپا برای رشد سریع خود 

نیاز به جذب سرمایه دارند و در این راه گزینه های مختلفی نیز وجود دارد. شرکت های دیگر یا افراد سرمایه گذار می توانند به شرکت های نوپا با تبادل پول نقد در برابر سهام کمک کنند تا فعالیت خود را شروع کنند.

شایلی قرائی
News kasbokar@gmail.com

ژاپن قصد دارد با استفاده از پهپادهای خورشیدی که 
در ارتفاع ۱۸ تا ۲۵ کیلومتــری زمین پرواز می کنند 
اینترنت موبایل را برای کاربــران فراهم کند. صنعت 
ارتباطات ژاپن امیدوار است با به کارگیری ایستگاه های 
پرنده در ۲۰۲۵ میلادی، یک بار دیگر موقعیت خود را 

در عرصه جهانی تثبیت کند.
این مقرها که در حقیقت »ایســتگاه های عملکردی 
در ارتفاع بالا « )HAPS( نام گرفته اند با هدف فراهم 
کردن پوشش وسیع تر شــبکه اینترنت با استفاده از 
یک وسیله نقلیه بی سرنشین در لایه استراتوسفر جو 

ساخته می شوند.

طی چند سال گذشته کشورهای مختلف سعی کرده 
اند اینترنت همراه نســل پنجم را راه اندازی کنند که 
سریع ترین ارتباط بی ســیم موجود در جهان است. با 
توجه به نقشه، یک ایستگاه زمینی ارتباطی می تواند 
برای طیف ۳ تا ۱۰ کیلومتری پوشش اینترنت فراهم 
کند. بنابراین تعداد زیادی ایستگاه برای فراهم کردن 
اینترنت در مقیاس وســیع لازم است. از آنجا که همه 
کشورها منابع مورد نیاز را در اختیار ندارند، راه اندازی 

شبکه ۵G کند بوده است.
 HAPS ژاپن NTT در همین راستا شرکت هایی مانند
را به عنوان راه حلی نوین برای مشــکل مذکور معرفی 

کرده اند که می تواند پلی روی شکاف دیجیتال ایجاد 
کند. HAPS مانند اینترنت ماهواره ای اســتارلینک 
می تواند با کمک پهپادهای خورشیدی که در ارتفاع ۱۸ 
تا ۲۵ کیلومتری زمین پرواز می کنند، سرویس اینترنت 
را فراهم کند. پوشش شبکه چنین ماژولی حدود ۲۰۰ 

کیلومتر تخمین زده می شود.
شرکت های ژاپنی تصمیم دارند وسایل نقلیه هوایی، 
تجهیزات مخابراتی و مدیریــت عملیاتی را به عنوان 
یک بسته به مشتریان ارائه کنند تا استفاده از سرویس 
تسهیل شــود. با این وجود، برای آنکه چنین فناوری 
را بتوان در سراســر جهان بــه کار بــرد، معیارهای 

تکنولوژیکی خاصی باید اتخاذ شــود که تا در هر بازار 
اعمال شود. ژاپن در کنفرانس جهانی ارتباطات رادیویی 
در امارات متحده عربی )در نوامبــر ۲۰۲۳ میلادی( 
پیشنهاد کرد از ۴ باند فرکانسی به عنوان استانداردهای 
ایستگاه های پرنده هوایی استفاده شود تا به این ترتیب 
مسیر برای فناوری به طور یکســان در سراسر جهان 
فراهم شود. طبق این پیشــنهاد فرکانس های ۱.۷ ،۲، 
۲.۶ گیگاهرتز به طور جهانی برای ایستگاه های پرنده 
به کار می روند. علاوه برآن باند ۷۰۰ تا ۹۰۰ مگاهرتز 
برای بهبود سرویس های موبایل در اروپا، آمریکا، آفریقا 

و برخی مناطق آسیا نیز به کار می رود.

معاون توســعه شــرکت های دانش  بنیان معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری اعلام کرد: 
دستاوردهای برتر ســربازان فناور و نخبه در شرکت های 
دانش  بنیان ۱۳ و ۱۴ دی ماه در نمایشگاه بین المللی تهران 

به نمایش گذاشته شد.
رضا اســدی فرد گفت: پس از اجرایی شــدن تفاهم نامه 
نظام وظیفه تخصصی بین این معاونت و ستاد کل نیروهای 
مسلح برای نخستین بار با حضور رؤسا، فرماندهان و مدیران 
ارشــد ســتاد کل نیروهای مســلح در قالب نمایشگاهی 
دستاوردهای شاخص در حوزه سرباز امریه و پروژه جایگزین 
خدمت در معرض دید بازدیدکنندگان قرار گرفت. وی افزود: 

در جریان این نمایشگاه از تعدادی از مسوولان نیروهای مسلح 
که در برنامه نظام وظیفه تخصصی با این معاونت همکاری 
مؤثری داشته اند، تقدیر شــد. رییس شبکه آزمایشگاهی 
فناوری های راهبردی معاونت علمی ریاســت جمهوری 
یکی از مهم ترین حمایت ها از شــرکت های دانش بنیان را 
ارائه تسهیلات سربازی تخصصی دانســت و افزود: تامین 
نیروی انسانی متخصص همیشه یکی از دغدغه های اصلی 
شرکت های دانش بنیان بوده و ارائه این تسهیلات به عنوان 
یکی از راه حل های مناسب برای حل این مشکل پیش بینی 

شده است.
اسدی ادامه داد: تسهیلات ســربازی تخصصی به صورت 

رسمی از ســال ۱۳۹۷ به ســبد حمایتی شرکت ها اضافه 
شده است و خدماتی همچون امریه سربازی در شرکت های 
دانش بنیان، پروژه جایگزین خدمت در این شــرکت ها و 
همچنین پروژه جایگزین خدمت در دستگاه های دفاعی و 

دولتی به شرکت های دانش بنیان ارائه می شود.
وی با تأکید بر اینکه مطابق آمار از سال ۹۷ تا به امروز نزدیک 
به ۱۳ هزار و ۷۰۰ نفر درخواست استفاده از تسهیلات سربازی 
تخصصی خود را به معاونت علمی ریاست جمهوری ارسال 
کرده اند، تصریح کرد: از این تعــداد ۱۲ هزار نفر متقاضی 
استفاده از امریه در شرکت های دانش بنیان و هزار و ۷۰۰ نفر 
هم متقاضی استفاده از پروژه جایگزین خدمت بودند. معاون 

توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی یادآور شد: از 
بین متقاضیان نزدیک به پنج هزار نفر موفق شدند معیارهای 
ارزیابی سربازی تخصصی را کسب کرده و به صورت امریه یا 
پروژه جایگزین خدمت، سربازی خود را آغاز کنند. اسدی به 
بیان اثربخشی ســربازان فناور در شرکت های دانش بنیان 
پرداخت و افزود: ۷۷ درصد از این سربازان پس از گذراندن 
دوره سربازی در شرکت خود ماندگار شدند، ۱۴ درصد به 
شرکت های دیگر رفتند و پنج درصد نیز شرکت های فناورانه 
جدیدی تاسیس کردند. تنها چهار درصد از این سربازان پس 
از پایان دوره نظام وظیفه به کشورهای دیگر مهاجرت کردند 

که نشان دهنده اثربخشی بالای این حمایت است.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور، 
توسعه صادرات با توجه به اشباع بازار داخلی در برخی حوزه ها 
و سوق دادن تجهیزات و مواد آزمایشگاهی و تست و آزمون 
پیشرفته از بخش های تحقیقاتی و دانشگاهی به سمت صنایع 
را از سیاست های معاونت علمی ریاست جمهوری در بخش 

تجهیزات ایران ساخت عنوان کرد.
روح الله دهقانی فیروزآبادی در حاشیه رونمایی از ۹ محصول 
دانش بنیان در یازدهمین دوره نمایشــگاه تجهیزات، مواد 
آزمایشگاهی، تست و آزمون پیشرفته ایران ساخت در جمع 
خبرنگاران در خصوص سیاست های جدید این معاونت در 
حوزه تجهیزات، مواد آزمایشگاهی و تست و آزمون پیشرفته 
ایران ساخت اظهار داشــت: سیاســت اول این معاونت ، 
توسعه بازار صادراتی است. طی برگزاری ۱۰ دوره نمایشگاه 
ایران ســاخت و تجربه ای که از تولید و فــروش تجهیزات 
آزمایشگاهی، دانشگاهی و پژوهشگاهی ایرانی داشته ایم، 
در این مدت به اندازه کافی سعی و خطا داشته و اشکال ها را 
برطرف کرده ایم و بازار نیز توسعه یافته و دارای محصولات 

باکیفیتی هستیم.
وی ادامه داد: درحال حاضر که بازار داخلی از این محصولات 
اســتفاده کرده و حتی در برخی بخش ها اشباع شده است 
در دوره یازدهم نمایشــگاه ایران ساخت، موضوع صادرات 
تجهیزات آزمایشگاهی و پژوهشــی ایرانی به دنیا را دنبال 

می کنیم.
معاون علمی رییس جمهور یادآور شــد: در ایــن دوره از 
نمایشگاه چند شرکت خارجی حضور می یابند که از قبل با 

آنها مذاکره کرده ایم. چند دانشگاه خارجی نیز از کشورهای 
همسایه دعوت کرده ایم.

دهقانی فیروزآبادی تصریح کرد: با توجه به تجارب ۱۰ سال 
گذشته و حضور بیش از ۳۶۰ شرکت ســازنده تجهیزات 
آزمایشگاهی، سیاست دیگر این معاونت رسوخ تجهیزات، 
مواد و ابزار آزمون و تســت پیشرفته به بخش های صنعتی 
است، چرا که اعتقاد داریم مجموعه هایی چون وزارت نفت، 
جهاد کشاورزی، نیرو و صنعت باید زمینه را برای استفاده از 
تجهیزات و مواد آزمایشگاهی داخلی در بخش های صنعتی 
هموار کنند تا در بخش صنعت نیز از نظر تحقیق و توسعه، 
آزمون های کیفی و کیفیت سنجی و هم از نظر بحث های 

طراحی محصول جدید از محصول ایرانی استفاده کنیم.
وی به رونمایی از ۹ محصول دانش بنیان در این نمایشگاه 
اشاره کرد و گفت: وقتی به ۱۰ سال گذشته نگاه می کنیم، 
سال های نخست بیشتر محصولاتی توسعه داده شد که از 
نظر فناوری از سطح پایین تر، قیمت کمتر و بازار بزرگ تری 
برخوردار بودند، ولی هرچــه به پیش رفتیم، محصولاتی با 

فناوری بالاتر و تخصصی تر ارائه شده است.
رییس بنیاد ملی نخبگان همچنین اظهار داشت: امسال ۹ 
محصول آزمایشگاهی جدید در حوزه های مختلف رونمایی 
شد. این محصولات برای اولین بار عرضه شده اند و نسبت به 
محصولات دیگر از نظر فناوری جزو فناوری های پیشرفته 
محسوب می شوند؛ از این رو این محصولات دارای اهمیت 

هستند.
دهقانی فیروزآبادی به حمایت این نهاد از محصولات ایرانی 

مشــابه نمونه های خارجی اشــاره کرد و اظهار داشت: ۱۰ 
سال پیش گاهی دانشــگاه ها و پژوهشگاه  نسبت به خرید 
تجهیزات آزمایشــگاهی چند ۱۰ هزار میلیارد تومانی یا 
چند صد میلیاردی اقدام کردند، ولی به علت نداشتن ماده 
اولیه این تجهیزات بلا استفاده باقی ماندند یا به دلیل عدم 
کالیبراسیون غیر قابل استفاده شــدند، اکنون این توان در 

کشور ایجاد شده است.
وی تاکید کرد: بیشــتر کارهایی که معاونت علمی ریاست 
جمهوری در این سال ها کرده اســت ، پرداخت یارانه برای 
تجهیزات داخلی بوده است و در کنار آن تسهیلات لیزینگ 
برای خریداران در نظر گرفته شــد. ایــن اقدامات در کنار 
اعتبار مالیاتی، کمک به بازار صادراتی و توسعه بازار صنعتی 
دانش بنیان های ایران در سه دسته شرکت های دانش بنیان 

نوپا، نوآور و فناور نوآور انجام شده است.
معاون علمی رییس جمهور ادامه داد: سیاســت ما بر این 
متمرکز شده که شرکت های دانش بنیان جدید با رویکرد بازار 
محور فعالیت خود را شروع کنند، یعنی ابتدا نیاز بازار را احصاء 
کنند و سپس به سراغ ایده و نوآوری بروند؛ چرا که مشاهده 
کردیم گروهی که با ایده آغاز به کار می کنند، با حمایت این 

معاونت به بازار متصل می شوند.
دهقانی فیروزآبادی تاکید کرد: در این مســیر مهم ترین و 
اصلی ترین حمایت از شرکت های دانش بنیان، وصل کردن 
آنها به سرمایه گذاران اســت و تمام تلاش معاونت علمی 

ریاست جمهوری هم بر همین اساس خواهد بود.
یازدهمین دوره نمایشگاه تجهیزات، مواد آزمایشگاهی، تست 

و آزمون پیشرفته ایران ساخت با حضور معاون علمی رییس 
جمهور و جمعی از مسوولان، شرکت های دانش بنیان در 

نمایشگاه بین المللی تهران گشایش یافت.
در حاشیه آغاز به کار این نمایشگاه از ۹ محصول فناورانه بومی 
سازی شده توسط محققان و پژوهشگران ایرانی رونمایی شد. 
این نمایشگاه که به همت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری برگزار شده است با ارائه ۱۰ 
هزار و ۵۰۰ محصول نوآورانه در محل سالن های ۳۱، ۴۰ و 

۴۴ نمایشگاه بین المللی تهران دایر است.
ایــن دوره نمایشــگاه تجهیــزات و مواد آزمایشــگاهی 
»ایران ســاخت« در ۱۴ بخش موضوعی به منظور عرضه 
محصولات و خدمات فناورانه ایران ساخت برگزار شده است.

»نفت و پتروشــیمی«، »برق«، »الکترونیک و نرم افزار«، 
»عمران و ساختمان«، »مکانیک«، »شیمی و متالورژی«، 
»کشاورزی و محیط زیست«، »فیزیک پایه«، »تجهیزات 
عمومی آزمایشگاهی«، »مواد آزمایشگاهی«، »مهندسی 
پزشــکی و زیســت مواد«، »تجهیزات آزمون صنعتی«، 
»خدمات کالیبراسیون« و »تجهیزات آموزشی و آزمایشگاهی 

مدارس« از بخش های مختلف این نمایشگاه فناورانه است.
نخستین دوره برگزاری نمایشگاه ایران ساخت اردیبهشت 
ماه ســال ۱۳۹۲ و به دنبال رهنمودهای مکرر رهبر معظم 
انقلاب در حمایت از تولید ملی و تحقق اقتصاد مقاومتی و 
حمایت از فناوران برای کاهش هرچه بیشــتر وابستگی و 
جلوگیری از خروج ارز از کشور به همت معاونت علمی ریاست 

جمهوری کلید خورد.

پهپادهای خورشیدی ژاپن با اینترنت از راه می رسند

نمایش دستاوردهای برتر سربازان فناور و نخبه 

»توسعه صادرات« سیاست  جدید معاونت علمی 
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سبکزندگي

كلمه كافي شــاپ هميشــه مفهوم 
مشــتركي را به ذهن نمــي آورد. اين 
واژه  ممكــن اســت در هــر منطقه 
جغرافيايي تعريف متفاوتي داشــته 
باشد يا اساســا هيچ تعريفي نداشته 
باشــد. اين مفهوم در تهران با مفاهيم مدرن كسب وكار گره 
خورده اســت اما در بسياري از شــهرهاي كوچك كشور-اگر 
نگوييم تمام شــهرهاي كوچك- كاركرد آن ناشناخته است 
زيرا يا چنين مكان هايي وجود ندارند يا در گوشــه اي پنهان 
هستند و طيف بســيار محدودي از افراد مشتري آن هستند.

در جاي جاي شهرهاي بزرگ مي توان نشاني از يك كافي شاپ 
ديد و افرادي كه در آن مشــغول ســرويس دهي به مشتريان 
متعدد هســتند. گاهي حتي در مركز شــهر كه محل تجمع 
آنهاست براي پيدا كردن ميز و صندلي خالي در يك كافه بايد 
چشم بگردانيد. حتي اصول كسب وكار در اين صنف تا جايي 
حرفه اي شده است كه مراكزي از جمله هتل هاي معتبر شهر 
براي جوانان متقاضي كه تعداد آنها كم هم نيســت دوره هاي 
آموزش كافه داري برگزار مي كنند تا گردانندگان كافي شاپ ها 
در ميدان مسابقه پيشرفت اين حرفه مدرن از رقبا عقب نمانند 

يا از چرخه حذف نشوند.
 بســياري از اين متقاضيان نيز به اميد اينكــه روزي صاحب 
كافه اي در گوشه دنجي شوند، آموزش مي بينند و برنامه ريزي 
مي كنند اما با كمي گشت وگذار و پرس و جو مي توان فهميد كه 
اين جريان در شهرهاي بزرگ جاري است و شهرهاي كوچك 
در توسعه كسب و كار مدرني چون كافه داري در محاق به سر 

مي برند. 
علاوه بر جو فرهنگي حاكم بر شــهرهاي كوچك كه به تجمع 
در كافه و شكل پاتوقي آن نگاه اخلاقي ندارند، شناخت كافي 
نسبت به آن در ميان اغلب جوانان وجود ندارد و چنين جايي 
را با مكاني كه كنار خيابان يك ليوان آبميوه مي فروشند، برابر 

مي دانند. 

ازقهوهخانهبهقهوهخانه
ميثم اســماعيلي، پژوهشــگر اماكن عمومي و تاريخي اهل 
كاشان به »كسب وكار« مي گويد: در گذشته قهوه خانه ها پاتوق 
بازاريان و حجره داراني بود كه در هنگام ظهر يا عصر و پس از 

كار براي گپ و گفت درباره اوضاع شــغلي و اجتماعي دور هم 
جمع مي شدند اما به تدريج كافه ها جاي آن را گرفتند و طيف 
بيشتري از افراد مشتري آن شــدند و امروز در مراكز تجاري و 
مناطق مركزي شهر كه محل رفت وآمد و قلب اداري و تجاري 
شهر اســت حضور پررنگي دارند اما در شهرهاي كوچك اين 
اتفاق نيفتاده اســت. كافه ها به طور گسترده تاسيس نشدند و 
قهوه خانه برجا ماندند با اين تفاوت كه امروز اغلب قهوه خانه ها 
نيز كاركرد پاتوقــي ندارند و مركزي براي توقف مســافران و 

رهگذران هستند. 

تجربهايازچندشهر
گشت وگذار در برخي شــهرهاي كوچك آذربايجان غربي به 
عنوان مسافر و نياز به وجود مكاني چون كافي شاپ براي ساعتي 
تامل ضرورت وجود اين مراكز را عيان مي كند. همچنين طبق 
مشاهده هاي نگارنده شهرهاي كوچك استان اصفهان نيز از اين 
قاعده مستثنا نيستند. در سفري يك روزه به شهر كاشان براي 
انجام كاري ضروري هنگام ظهر سراغ كافه را از جوانان اين شهر 

و از كسبه مراكز تجاري گرفتيم اما راه به جايي نبرديم. 
جواناني كه مورد سوال قرار گرفتند، از وجود چنين جايي اظهار 
بي اطلاعي كردند. حتي مفهوم كافي شاپ براي برخي از آنها واژه 
غريبي بود. مثلا يكي از آنها با تعجب و سادگي گويي اين واژه 
را پيش از اين نشنيده بود، گفت: »كافي شاپ براي چي؟« تنها 
يك نفر ما را به سمت مغازه اي راهنمايي كرد كه دستگاه هاي 
آبميوه گيري جلوي مغازه چيده شده و ليواني آبميوه به دست 

مشتري مي داد و جايي براي نشستن مشتري نداشت. 
تلاش در خيابان هاي اصلي اين شــهر براي پيدا كردن جايي 
براي ساعتي توقف و نوشيدن چاي بي فايده بود. در شهرهاي 
آذربايجان غربي نيز در مناطق مركزي شــهر كافي شاپ هايي 
وجود دارد كه بدون آشــنايي با اصول كافه داري به مشتريان 
سرويس مي دهند اما جايي براي توقف طولاني ندارند و بايد به 

سرعت نوشيدني خود را ميل كرده و محل را ترك كنيد. 

ظرفيتسرمايهگذاريبالاست
اسماعيلي مي گويد: فقدان كافي شاپ هاي مدرن در شهرهاي 
كوچك به معني فقدان سرمايه گذار يا مشتري نيست بلكه در 
شهرهاي كوچك نسبت به اين مراكز حساسيت عمومي وجود 

دارد. به همين دليل مجوز تاســيس كافه نيز داده نمي شود. 
ضمن اينكه در كاشان تعداد بسيار محدودي از جوانان مشتري 
كافه هســتند و كافه هاي اين شــهر با بافت تاريخي آن ادغام 

شده اند. 
از جمله كافه شازده و خانه تاريخي منوچهري ها. در اين كافه ها 
نمايشنامه خواني، گالري هنري و از اين دست فعاليت ها انجام 

مي شود. مديران اين كافه ها از كسب وكار و درآمد خود بسيار 
راضي هســتند اما مردم از وجود آنها بي اطلاعند و مشتريان 
خاص آن جوانان اهل هنر هستند كه يكديگر را مي شناسند. 
ضمن اينكه اين كافه ها در گوشــه اي از شــهر قرار دارند و در 

معرض ديد و شناخت عموم نيستند.
 در سطح شهر از وجود قهوه خانه ها نيز ديگر اثر چنداني نيست 

و آنها نيز اطراف باغ فين متمركز شده اند و مسافران مشتري 
آنها هستند. 

هنگام بازگشت از كاشان و در خنكي دلپذير منطقه، هنگام گذر 
از نزديكي تاسيسات پيشــرفته هسته اي كشور در بيابان هاي 
اســتان قم آنچه به ذهن مي رسد اين اســت كه ظرفيت هاي 
كسب وكار بسياري در شهرهاي كوچك كشور مهجور مانده اند. 

»کسبوکار«ازجايگاهمشاغلمدرنگزارشميدهد

غربتكافههادرشهرهايكوچک

نظام هاي ســلامت در دنيــا همواره به 
ســرعت درحال روزآمد كردن خدمات 
هســتند تا جايي كه خدمات به عنوان 
توليد ناخالص ســهم زيادي از اقتصاد 
سلامت را به خود اختصاص داده است 
كه بخشــي از آن كاهش هزينه هاي اقتصادي و رواني ناشــي از 
بيماري ها و از آن مهم تر افزايش اثربخشــي فرايند درمان است. 
گاهي اين خدمات به پيش از بيماري و به منزل افراد برمي گردد 
كه مهم ترين آن خودمراقبتي و پيشگيري از بروز بيماري است. 
فراگيري و ســرعت اصلاح خدمات نيز تاحدي اســت كه علوم 
مختلفي دست به دست هم داده اند تا علاوه بر بالا بردن كيفيت 
و اثر بخشي درمان، از هزينه هاي اضافي كاسته و به توليد ثروت 
كمك كنند و از اين رو علوم ميان رشــته اي زيادي نيز تاسيس 

شده اند. 
كارشـــناســان مــــي گــــويـنـد بيمارسـتان ها در هزاره سوم 
نگاه مكانيكي به فرايند درمان بيمار را تبديل به نگاه فرهنگي كرده 
و آگاهانه به تلاقي علوم روز با يكديگر براي دست يافتن به بالاترين 
ميزان اثربخشي درمان توجه دارند. تاسيس رشته جديدي به نام 
پزشك-انسان شناسي در كشورهاي توسعه يافته و فراگير شدن 
آن در زمان كوتاه نيز اين موضوع را تاييد مي كند. كمي پيش از 
اين فرايند به صورت همكاري پزشك و انسان شناس براي درمان 
بيمار بود ولي امروزه پزشك    -انسان شناسي به عنوان يك رشته 
مستقل و تربيت پزشكان متخصص مجهز به دانش انسان شناسي 
به بازار سلامت كشورهاي توسعه يافته ارائه شده است. در توصيف 
اين امكان جديد حوزه ســلامت مي توان گفت دانش جديد فهم 
فرهنگ و باور بيمار و شناخت خاستگاه زيستي او براي انتخاب 
روش هاي درماني اســت. دكتــر پيمان متيــن دانش آموخته 
پزشك-انسان شناســي به »كســب و كار« مي گويد: اين رشته 
يكي از جذاب ترين دانش هاي درحال تدريس در دانشــگاه هاي 
آمريكاست. اين رشته ابتدا در علوم انساني مورد توجه قرار گرفت. 
سپس با رشته پزشكي ادغام شد تا پزشكان به اين دانش مجهز 
شوند. نسل هاي جديد بيمارستان ها به ســرعت دانش مدرن و 
مرزهاي نوآوري را فتح مي كنند اما در ايران تنها به صورت 2واحد 

درسي به دانشجويان انسان شناسي عرضه مي شود. 
وي ادامه مي دهد: در سال 83 براي نخســتين بار، طرح ايجاد و 
به كارگيري اين رشته را به وزارت بهداشت ارائه دادم و طرحي از 
سرفصل هاي مورد نظر را نيز براي دانشگاه نوشتم اما هرگز مورد 
اعتنا و اجرا قرار نگرفت؛ درحالي كه تكيه به اين دانش در درمان 
بيماري ها مي تواند از هزينه ها كاسته و به ثروت بيفزايد. به گفته 
وي در اين نوع درمان، پزشــك با بيمار صميمي می شود و بستر 
فرهنگ و باورهاي وي را مي شناسد. تجربه به ما ثابت كرده است 
كه تكرار واژه »نخور« بــراي بيمار مقاومت ايجاد مي كند و باعث 
افزايش اثرات بيماري و افزايش هزينه ها مي شــود درحالي كه 

مي توان به شناخت ذائقه و باور به وي آموخت كه چكار كند. 

بيماريواحددرمانمتفاوتدارد
متين می افزايد: اغلب اوقات مي بينيد يــك دارو در بيماري اثر 

نمي گذارد؛ براي مثال قرص رانيتيدين دوره درمان 21روزه دارد 
درحالي كه ايرانيان در اين دوره درمان نمي شوند زيرا رانيتيدين 
را براي ايرانيان نساخته اند و اگر اين دانش وجود داشته باشد كه 
مردم هر منطقه با توجه به شــرايط زيســتي و فرهنگ غذايي و 
مصرفي چه شــرايطي دارند مي توان از هزينه هاي غيركاربردي 

صرف نظر و به اثربخشي درمان كمك كرد. 
با اين اوصاف مي توان پيش بيني كرد با نهادينه شدن اين روش در 
سيستم درماني، توليد كالا و دارو نيز به سمت تنوع و تخصصي تر 
شــدن پيش خواهد رفت. به گفته كارشناســان اكنون سيستم 
پزشكي در بيشــتر بيمارســتان هاي جهان به صورت مشخص 
از دستورالعـمل ها و مــوازيـــن و پروتكل هاي معين غير قابل 

انعطافي پيروي مي كنند. اين مدل و قالب از پيش تعيين شــده، 
بدون توجه به ويژگي هاي فــردي و اجتماعي بيمــاران، صرفاً 
سلامت آنها را به شــيوة مكانيكي در نظر می گيرد و زمينه هاي 
پيشين و پسين را بعد از اجراي پروتكل درماني ناديده مي انگارد. 
پس همواره با درصدي از خطا و شكست و انحراف سيستم درماني 
روبه رو مي شويم كه ســالانه هزينه هاي هنگفتي را براي جبران 
به نظام سلامت تحميل مي كند. اما با اســتقرار اين رويكرد نگاه 
سطحي و تك بعدي به پديده بيمار و بيمارستان عوض مي شود و 
زمينه هاي فرهنگي عاملی مهم در ارتقاي سطح سلامت و به هدف 
نشستن تلاش هاي تيم درمان مي شود.  متين مي گويد: در نظر 
داريم اين طرح را در بيمارستان هاي خصوصي كشور اجرا كنيم. 

اگر ضرورت آن درك شود و طرح در عمل معرفي شود مي توان به 
بازارهاي شغلي جديدي چشم دوخت. در 10سال اخير بيش از 30 
پيشنهاد از كشورهاي اروپايي و پيشنهادهاي زيادي از كشورهاي 
شرق آسيا براي انجام كار پژوهشــي در ايران داشتيم. اين نشان 
مي دهد كه دانش مذكور بازار بكري در ايران دارد و مي تواند بسيار 
سودآور باشد. در كشوري مثل دانمارك اين روش كاملا جا افتاده و 
در ايران كه تنوع اقوام، فرهنگ ها و شرايط زيستي زياد است جاي 
رشد زيادي دارد اما متاسفانه در كشور ما مانند آمريكا نظام پزشكي 
و سلامت به طور خشني به سمت پول مي رود و با وجود تبليغات، 
نگاه بلندمدتي به سودآور بودن و صرفه جويي  با روش هاي نوين 

نمي شود. 

پزشك-انسانشناســانمنتقدبهرهكشيمالياز
بيمارهستند

متين در واكنش به مصرف زده شدن جامعه و افزايش مصرف انواع 
دارو و مكمل دارويي و تبليغات وسيع در اين زمينه مي گويد: قرار 
نيست بيمار را وادار به مصرف كنيم. اين روش ترمز سرمايه داران 
دنيا براي بهره كشــي مالي از بيمار است به همين علت در اغلب 
كشورها نسبت به آن گارد وجود دارد. به هرحال، جايگاه پزشك-
انسان شناس در نسل هاي نوين بيمارستان هاي هزاره سوم درحال 
شكل گيري است و آن دسته از بيمارستان هايي كه اهميت اين 
موضوع را زودتر درك كرده باشــند، از توفيق بيشتري برخوردار 

خواهند شد. 

دگرگونياقتصادسلامتباگسترشعلومميانرشتهاي

پايپزشکانسانشناسبهبيمارستانهابازميشود
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آکهي قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي اراضي  وساختمانهاي فاقد سند رسمي حوزه ثبتي نوشهر 
نظربه دستورمواد 1 و 3 قانون تعيين تکليف وضعيت اراضي وساختمانهاي فاقد سند رسمي مصوب 1390/9/20املاک متقاضياني که درهيات موضوع ماده يک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتي 

نوشهرمورد رسيدگي وتصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز وراي لازم صادر گرديد ه جهت اطلاع عموم به شرح ذيل آگهي مي گردد. 
 املاک متقاضيان واقع در مرتع سنگسرا   پلاک 4  اصلي بخش 3 قشلاقي کلاسه 1401/007

پلاک  114 فرعي  نيلوفر مير فرزند سيد فضل اله  نسبت به ششدانگ يک قطعه زمين مزروعي )کاربري کشاورزي( به مساحت 200/00 متر مربع خريداري بدون واسطه/ با واسطه از آقاي محمد رمضان ديده.  لذا به 
موجب ماده 3 قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي اراضي وساختما نهاي فاقد سند رسمي وماده 13 آئين نامه مربوطه اين آگهي در دونوبت به فاصله 15 روز از طريق اين روزنامه محلي / کثيرالانتشار درشهرها منتشرو 
در روستاها علاوه بر انتشار آگهي ، راي هيات الصاق تا درصورتيکه اشخاص ذينفع به آراي اعلام شده اعتراض داشته باشند بايد از تاريخ انتشار اولين آگهي و در روستاها از تاريخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود 
را به ثبت محل وقوع ملک تسليم و رسيد اخذ نمايند . معترض بايد ظرف يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض مبادرت به تقديم داد خواست به دادگاه عمومي محل نمايد و گواهي تقديم دادخواست به اداره ثبت محل 
تحويل دهد که در اين صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعي دادگاه است و در صورتي که اعتراض در مهلت قانوني واصل نگردد يا معترض گواهي تقديم داد خواست به دادگاه عمومي محل ارائه نکند اداره 
ثبت مبادرت به صدور سند مالکيت مي نمايد و صدور سند مالکيت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نيست . بديهي است برابر ماده 13 آئين نامه مذکودر مورد قسمتي از املاکي که قبلا اظهار نامه ثبتي پزيرفته نشده 
،واحد ثبتي با راي هيات پس از تنظيم اظهار نامه حاوي تحديد حدود ،مراتب را در اولين آگهي نوبتي و تحديد به صورت همزمان باطلاع عمومي مي رساند و نسبت به املاک در جريان ثبت و فاقد سابقه تحديد آگهي 

تحديد حدود را به صورت اختصاصي منتشر مي نمايد. م.الف 1627531
تاريخ انتشار نوبت اول 1402/10/02   تاريخ انتشار نوبت دوم 1402/10/16 

علي اکبر مقدسي فر- رئيس اداره ثبت اسناد و املاک نوشهر

آکهي قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي اراضي 
و ساختمانهاي فاقد سند رسمي حوزه ثبتي نوشهر 

نظربه دستورمواد 1 و 3 قانون تعيين تکليف وضعيت اراضي وساختمانهاي فاقد سند 
رسمي مصوب 1390/9/20املاک متقاضياني که درهيات موضوع ماده يک قانون مذکور 
مستقر در واحد ثبتي نوشهرمورد رسيدگي وتصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز وراي 

لازم صادر گرديد ه جهت اطلاع عموم به شرح ذيل آگهي مي گردد. 
 املاک متقاضيان واقع در قريه اميررود   پلاک 26  اصلي بخش 24 قشلاقي کلاسه 1402/632

پلاک  894 فرعي  کريم فيضی فرزند نصرت اله  نسبت به ششدانگ يک قطعه زمين مزروعي 
)کاربري کشاورزي( به مساحت 553/80 متر مربع خريداري بدون واسطه/ با واسطه از آقاي 
مسعود پور زين العابدين.  لذا به موجب ماده 3 قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي اراضي 
وساختما نهاي فاقد سند رسمي وماده 13 آئين نامه مربوطه اين آگهي در دونوبت به فاصله 
15 روز از طريق اين روزنامه محلي / کثيرالانتشار درشهرها منتشرو در روستاها علاوه بر انتشار 
آگهي ، راي هيات الصاق تا درصورتيکه اشخاص ذينفع به آراي اعلام شده اعتراض داشته 
باشند بايد از تاريخ انتشار اولين آگهي و در روستاها از تاريخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض 
خود را به ثبت محل وقوع ملک تسليم و رسيد اخذ نمايند . معترض بايد ظرف يک ماه از تاريخ 
تسليم اعتراض مبادرت به تقديم داد خواست به دادگاه عمومي محل نمايد و گواهي تقديم 
دادخواست به اداره ثبت محل تحويل دهد که در اين صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم 
قطعي دادگاه است و در صورتي که اعتراض در مهلت قانوني واصل نگردد يا معترض گواهي 
تقديم داد خواست به دادگاه عمومي محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکيت 
مي نمايد و صدور سند مالکيت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نيست . بديهي است برابر ماده 
13 آئين نامه مذکودر مورد قسمتي از املاکي که قبلا اظهار نامه ثبتي پزيرفته نشده ،واحد 
ثبتي با راي هيات پس از تنظيم اظهار نامه حاوي تحديد حدود ،مراتب را در اولين آگهي نوبتي 
و تحديد به صورت همزمان باطلاع عمومي مي رساند و نسبت به املاک در جريان ثبت و فاقد 
سابقه تحديد آگهي تحديد حدود را به صورت اختصاصي منتشر مي نمايد. م.الف 1627572

تاريخ انتشار نوبت اول 1402/10/02   تاريخ انتشار نوبت دوم 1402/10/16 
علي اکبر مقدسي فر- رئيس اداره ثبت اسناد و املاک نوشهر

آگهی قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمانهای فاقد 
ســند مصوب 1390/9/20 و برابر رای 140260310013018031 مورخ 27 / 
09 / 1402 هيات قانون تعيين تکليف........ موضوع ماده يک قانون مذکور مستقر 
در واحد ثبتی ......چمستان..... تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای / خانم 
مرتضی داودی فرزند علی اکرم نسبت به ششدانگ يک قطعه زمين با کاربری زراعی 
به مساحت 233/2  مترمربع به شماره پلاک 2503 فرعی از 57 اصلی واقع در قريه 
چمستان بخش 11 خريداری شده از آقای / خانم علی اکبر کريمی مالک رسمی 
محرز گرديده است لذا به موجب ماده 3 قانون تعيين تکليف وضيعت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 آئين نامه مربوطه اين آگهی در دو نوبت به 
فاصله 15 روز از طريق اين روزنامه و محلی / سراسری در شهرها منتشر و در روستاها 
رای هيات الصاق تا در صورتيکه اشخاص ذينفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته 
باشند بايد از تاريخ انتشار اولين آگهی و در روستاها از تاريخ الصاق در محل تا دو ماه 
اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسليم و رسيد اخذ نمايند . معترض 
بايد ظرف يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض مبادرت به تقديم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل نمايد و گواهی تقديم دادخواست به اداره ثبت محل تحويل دهد که 
در اين صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که 
اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد يا معترض ، گواهی تقديم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکيت می نمايد و صدور 

سند مالکيت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نيست .شناسه آگهی 1636695
تاريخ انتشار نوبت اول : 1402/10/16  
تاريخ انتشار نوبت دوم : 1402/10/30 

رئيس اداره ثبت اسناد و املاک چمستان 
عين الله تيموري

آگهی قانونی تعيين  تکليف اراضی  و ساختمانهای فاقد سند رسمی شهرستان  دورود  -  سری  33  جمعی 
نظر  به  دستور موارد 1 و 3 قانون  تعيين  تکليف  اراضی  و  ساختمانهای  فاقد  سند  رسمی ،  املاک متقاضيانی که  در  هيات  موضوع  ماده  
يک قانون  مذکور مستقر در  واحد ثبتی  دورود  مورد رسيدگی و تصرفات و  بلا معارض آنان  محرز  و  رای  لازم  صادر  گرديد  جهت  اطلاع  
عموم به  شرح ذيل در  دو  نوبت اگهی می  گردد در  صورتی که  هر  کس نسبت  به  صدور سند  مالکيت  به  نام  متقاضيان اعتراض  داشته  
باشد  می  تواند  از  تاريخ انتشار اولين  آگهی به  مدت دو  ماه اعتراض خود  را  کتبا به  اداره  ثبت اسناد و املاک  محل  تسليم و پس  از  اخذ 
رسيد  ظرف  مدت  يکماه از  تاريخ تسليم  اعترضا دادخواست خود را به  مراجع محترم  قضايی تقديم  و گواهی  تقديم  دادخواست  را  به  
اداره  ثبت  محل  تحويل  نمايد در ص ورتی که اعتراض  مهلت قانونی  واصل  نگردد يا  معترض  گواهی تقديم  دادخواست  به  دادگاه  عمومی  
محل  ارائه  نکند  اداره  ثبت  مبارت به  صدور سند ماليکت می  نمايد و صدور سند مالکيت مانع  از  مراجعه متضرر به  دادگاه  نيست  .  تاريخ  

انتشار  نوبت  اول  : 1402/10/02 نوبت  دوم 1402/10/16 
1-تقاضای مسلم  زند فرزند  غلامحسن نسبت  به  ششدانگ  يک  باب  ساختمان به  مساحت 101/66 متر  مربع  مجزی  شده  از  پلالک 

شماره 1/4051 فرعی  از 118 اصلی واقع  در  بخش  4 خروجی از  مالکيت مالک  اوليه  حسن  شامل  و  حسن  لک 
2-تقاضای غلامرضا  ياراحمدی فرزند  رضا  نسبت  به  دو  دانگ مشاع از  شش دانگ يک  قطعه  زميين  مزروعی به  مساحت 89946/30 
متر  مربع  مجزی  شده  از پلاک شمارهخ 118 فرعيی از 67 اصصلی  واقع  در  بخش 4 خروجی از  مالکيت مالک  اوليه  غلامرضا  ياراحمدی  

فرزند  رضا 
3-تقاضای داود  پوريان فرزند  محمد  نصير نسبت  به  شــش دانگ يک  قطعه  زمين  مزروعی  ابی  زار به  مساحت  8610/67  متر  مربع 

مجزی  شده  از  پلاک شماره 39 فرعی  از 65 اصلی  واقع  در  بخش 4 خروجی از  مالکيت  مالک  اوليه  داود پوريان  فرزند  محمد نصير 
4-تقاضای داود  پوريان فرزند  محمد  نصير نسبت  به  شش دانگ يک  قطعه  زمين  مزروعی  ابی  زار به  مساحت  12321/81  متر  مربع 

مجزی  شده  از  پلاک شماره 40 فرعی  از 65 اصلی  واقع  در  بخش 4 خروجی از  مالکيت  مالک  اوليه  داود پوريان  فرزند  محمد نصير 
5-تقاضای ياسر باقری فرزند  علی  عباس نسبت  به  شش دانگ يک  باب  ساختمان به  مساحت  52/50  متر  مربع مجزی  شده  از  پلاک 

شماره 6426 فرعی  از 117 اصلی  واقع  در  بخش 4 خروجی از  مالکيت  مالک  اوليه  اقايان حقوقی
6-تقاضای سردار  قالبی فرزند  حيات قلی نسبت  به  شش دانگ يک  باب ساختمان به  مساحت  154/80  متر  مربع مجزی  شده  از  پلاک 

شماره 3749 فرعی  از 93 اصلی  واقع  در  بخش 4 خروجی از  مالکيت  مالک  اوليه  حسين  نيک بخت فرزند  مسلم 
7- تقاضای محمد  صادق  ياری  فرزند  رحم خدا  نسبت  به  شش دانگ يک  باب ساختمان به  مساحت  163/34  متر  مربع مجزی  شده  از  

پلاک شماره 1880فرعی  از 116 اصلی  واقع  در  بخش 4 خروجی از  مالکيت  مالک  اوليه  صيد مهدی خدايی 
8-تقاضای خسرو قائدرحمتی  فرزند  راه  علی  نسبت  به  شش دانگ يک  باب ســاختمان به  مساحت  50/86  متر  مربع مجزی  شده  از  

پلاک شماره 6430 فرعی  از 117 اصلی  واقع  در  بخش 4 خروجی از  مالکيت  مالک  اوليه  اقايان  حقوقی 
9- تقاضای علی لشنی فرزند  ماشاله نسبت  به  شش دانگ يک  قطعه زمين  مزروعی ابی  زار  به  مساحت  11822/77  متر  مربع مجزی  
شده  از  پلاک شماره 249 فرعی  از 103 اصلی  واقع  در  بخش 4 خروجی از  مالکيت  مالک  اوليه  مشاله  لشنی  احدی  از ورثه  سيف  اله  

لشنی 
10-تقاضای اردشير کرنوکر  فرزند  ناد علی  نسبت  به  شش دانگ يک  قطعه  زمين مزروعی ابی  زار  به  مساحت  10437/62  متر  مربع 

مجزی  شده  از  پلاک شماره 55 فرعی  از 114 اصلی  واقع  در  بخش 4 خروجی از  مالکيت  مالک  اوليه  عباس  کرنوکر فرزند  رحمی  
مصطفی امان اله بهاروند
رييس اداره  ثبت اسناد و  املاک شهرستان دورود

شماره “ م الف 558
شناسه : 1624989

کشاورزي

 »شرايط واردات 10 نوع ماشين آلات 
کشــاورزي مستعمل کشــاورزي بر 
اساس تسهيلات جديد گمرکي براي 

کشاورزان اعلام شد.« 
اين خبر را روابط عمومي گمرک ايران 
منتشــر کرد. در حالي که بنيان اقتصاد کشــور پس از اعمال 
تحريم ها و بحران اقتصادي در جهان با مشــکلات بســياري 
مواجه اســت و بزرگان نظام بر اجراي اقتصاد مقاومتي تاکيد 
دارند، تصويب و اجراي چنين قوانينــي کمي عجيب به نظر 
مي رسد. در اقتصاد مقاومتي بر استفاده از تمامي ظرفيت هاي 
دولتي و مردمي و همچنين حمايت از توليد ملي تاکيد شده 
است. اين در حالي است که کشور در زمينه توليد انواع تراکتور 
و کمباين، افزون بر تامين بخش زيــادي از نيازهاي داخلي 
صادرات هم دارد اما واردات ماشين آلات مستعمل و فرسوده 
کشــورهاي اروپايي و آمريکايي چه توجيهي مي تواند در اين 
برهه داشته باشد، پرسشي که کارشناسان به آن پاسخ داده اند. 

 مخالف تسري يك قانون به ساير بخش ها هستيم
جلالوند، دبير انجمن توليدکنندگان تراکتور، کمباين و ادوات 
کشــاورزي ايران، درباره علت اين تصميم دولت در سال هاي 
گذشــته آن هم براي نوع خاصي از کمبايــن توضيح داده و 
مي گويد: » 4 ســال پيش به دليل افزايش قيمت هاي جهاني 
و موانعي که بر ســر راه واردکنندگان قرار داشت، دولت وقت 
براي کاهش هزينه هاي بخش تصميم گرفــت تنها نوعي از 
کمباين هاي تک منظــوره مانند کمباين پنبــه و چغندر که 
قيمت هاي بالايي داشــتند و در داخل توليد نمي شدند را به 
صورت دست دوم وارد کند. حال اين قانون همچنان ادامه دارد 
و به ساير محصولات حتي ماشين آلاتي که در داخل ساخته 
مي شود نيز تسري يافته است.« وي مي افزايد: » بيش از 90 
درصد ماشين آلات کشاورزي در داخل توسط توليدکنندگان 
کشور ساخته مي شود بنابراين واردات ماشين هاي مستعمل و 
فرسوده کشورهاي ديگر، نه براي کشاورزان توجيه اقتصادي 
دارد و نه کمکي به اقتصاد کشــور مي کند. مــا با اين تصميم 
کاملا مخالفيم و اعتراض خود را به مراجع صاحب صلاحيت 
نيز اعلام کرده ايم.«بر اســاس آمار و ارقام، بيش از 90 درصد 
ماشــين آلات و ادوات کشاورزي در کشــور توليد مي شود و 
حتي شــرکت هاي خصوصي و نيمه دولتي برخي محصولات 
مازاد بر نياز داخل را صادر مي کنند. اگر قصد دولت از واردات 
ماشين هاي کشاورزي استفاده کشــاورزان از تکنولوژي هاي 
روز و وارد کــردن فناوري هــاي نوين اســت در اين صورت 
واردات ماشين هاي مستعمل و فرسوده خارجي توجيه پذير 
نيست. اگر هم هدفشان کاهش هزينه هاي بخش کشاورزي 
و استفاده از ابزار دست دوم و کهنه است پس شعار حمايت از 
توليد ملي چه کاربردي مي تواند داشــته باشد؟جلال وند، در 
اين زمينه مي گويد: »تسري قانون واردات برخي ماشين هاي 
مستعمل کشــاورزي در برهه خاص به ســاير بخش ها يک 

تصميم غيرعلمي و غلط است و اصلا نمي دانيم اين قانون در 
کجا تصويب و سپس ابلاغ مي شــود؟ بي ترديد سودجويان و 
منفعت طلباني که همواره مخالف توليدات داخل هستند، در 
پشــت اين ماجرا قرار دارند و از آن سودهاي کلان و هنگفت 

مي برند.«

 تراکتورسازان به تعهداتشان عمل نمي کنند
در حالي کــه دولت بــراي واردات انــواع خودروهاي لوکس 
ســالانه ميلياردها دلار ارز تخصيص مي دهد اما براي تامين 
و تجهيز بخش کشــاورزي که يکي از بنيان هاي شکل دهنده 

در اجراي اقتصاد مقاومتي است ماشين هاي کهنه و فرسوده 
کشاورزان خوشبخت اروپا و آمريکا را وارد مي کند تا کشاورزان 
ما از پس مانده هاي تکنولوژي آنان سفره هاي مردم را رنگين 
کنند. پرســش ديگري که مطرح مي شــود اين است که چه 
دســت هايي پشــت اين واردات در کارند که حتي از واردات 
ماشين هاي قراضه نيز سود مي برند؟نامي، عضو هيات مديره 
انجمن توليدکنندگان تراکتور، کمباين و ادوات کشــاورزي 
ايران اما با نگاه فرابخشــي به اين قانــون، مي گويد: » از نگاه 
مثبت اگر به ايــن موضوع بنگريم مي تــوان گفت که چرخه 
مکانيزاسيون کشاورزي کشور لنگ مي زند و وزارت کشاورزي 

براي تقويت اين بخش قانون موردنظر را تصويب و اجرا کرده 
است. وقتي شــرکت هاي بزرگ تراکتورســازي کشور مانند 
ايران خودرو عملکرد مناســبي ندارند و پس از دريافت پول 
نيز به تعهداتشان عمل نمي کنند، وزارت جهاد کشاورزي هم 
در قبال بي تعهدي شان بايد چنين تصميمي بگيرد که بخش 
بيشتر از اين متضرر نشود.«وي تصريح مي کند: »در جزئيات، 
اين قانون شايد به سود ما نباشد اما بايد نگرش هاي جزمي و 
تنگ نظري ها را کنار گذاشــت و به آينده اين آب و خاک فکر 
کرد نه به منافع شــخصي و صنفي. شــوربختانه کشاورزي و 
به ويژه مکانيزاسيون اين بخش همواره ميراث دار جزمي نگري 

و محدوديت هاي اين چنيني بوده است. عده اي فکر مي کنند 
واردات به معناي از بين بردن توليد اســت. نيــاز روزافزون 
به مکانيزاسيون در بخش کشــاورزي به اندازه اي محسوس 
است که با واردات ده ها برابري نيز مرتفع نمي شود.«نامي اما 
واردات ماشين هاي مستعمل را درست نمي داند و مي گويد: 
»واردکردن ماشين هاي فرسوده و کهنه در نگاه نخست کمي 
نادرســت و غيرعلمي به نظر مي رســد اما با توجه به تحريم 
اقتصادي کشورها و با اين توضيح که شرکت هاي بزرگ سازنده 
ماشــين آلات اروپا و آمريکايي، دولتي هســتند اين تصميم 

درست به نظر مي رسد.«

»کسب و کار « گزارش می دهد 

ماشین های فرسوده برای مکانیزاسیون کشاورزی!
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استان ها

بازدید مدیرعامل از پروژه های 
در دست اقدام ذوب آهن اصفهان

مهدی کوهی مدیرعامل ذوب آهن اصفهان به همراه 
جمعی از مسئولین شرکت، یک شنبه دهم دی ماه از 
پروژه های توسعه این مجتمع عظیم صنعتی از جمله 
پلنت اکسیژن، باتری شماره 2 کک سازی و ایستگاه گاز 
واحد احیاء ) طرح قائم ( بازدید نمود و در جریان آخرین 
اقدامات صورت گرفته در این پــروژه ها قرار گرفت. 
مدیرعامل شرکت در حاشیه این بازدید گفت : پروژه 
پلنت اکسیژن هم اکنون از پیشرفت 5 / 99 درصدی 
برخوردار است و به دلیل نقش مهم آن در فرایند تولید 
کارخانه، با تلاش و کوشش شــبانه روزی همکاران 
عزیزم، انشاا... به زودی مورد بهره برداری قرار می گیرد.
وی در ادامه به پروژه باتری شماره 2 کک سازی 
پرداخت و تصریح نمود : با توجه اینکه تولید فولاد 
در ذوب آهن اصفهان به روش کوره بلند انجام می 
شود،کک در این فرایند تولید نقش کلیدی دارد 
لذا بازسازی باتری شماره 2 کک سازی برای تامین 
پایدار کک در داخل کارخانه با جدیت در حال انجام 
اســت. مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با اشاره به 
اینکه پروژه باتری شماره 2 کک سازی هم اکنون از 
پیشرفت 15  درصدی برخوردار است، خاطرنشان 
کرد : در فرایند بازسازی این باتری، مباحث زیست 
محیطی به صورت ویژه لحاظ شده است و در این 
راستا به عنوان مثال طراحی ماشین و مکانیزم درب 
های این باتری بر اساس تکنولوژی های روز در حال 
انجام است تا از این طریق خارج شدن گاز کک به 
حداقل ممکن برسد. مهدی کوهی در خصوص 
پروژه ایســتگاه گاز واحد احیاء )طرح قائم( نیز 
اظهار داشت : کلیه نقل و انتقال تجهیزات مربوط به 
ایستگاه تقلیل فشار گاز طبیعی طرح قائم، دو روز 
گذشته انجام شد و هم اکنون مونتاژ این تجهیزات 
در محل کارخانه در حال انجام اســت که طبق 
اظهارنظر صریح پیمانکار طــی مدت زمان یک 
هفته به پایان می رسد. وی بیان کرد : اجرای خط 
های ورودی و خروجی ایستگاه نیز کامل انجام شده 
و صرفاً اتصال به ایستگاه باقی مانده است که پس از 
این مراحل تست سرد آن انجام می گیرد و در ادامه 
با اخذ تاییدیه از شرکت گاز استان مجوز برداشت 

گاز برای ذوب آهن صادر می شود.
مهدی کوهی در خصوص اهمیت این پروژه بیان 
کرد : از طریق این مجوز،کنتور ایستگاه طرح قائم 
از خط تولید کارخانه جدا می شود به عبارت دیگر 
دو فرایند تولید به شیوه احیا مستقیم و غیر احیایی 
از یکدیگر تفکیک می شوند و از این طریق تعرفه 
گاز روزانه شــرکت به طور چشمگیری کاهش 
می یابد که این رویکــرد در کاهش قیمت تمام 
شده محصولات تاثیر بسزایی دارد.   وی در پاسخ 
به این ســوال که چه میزان از تجهیزات ایستگاه 
طرح قائم داخلی سازی شده است چنین گفت : با 
افتخار اعلام می کنم حدود 96 درصد از تجهیزات 
ایستگاه طرح قائم ذوب آهن اصفهان داخلی سازی 
است و توسط شرکت های توانمند ایرانی و تلاش 
و پیگیری همکاران عزیزم در ذوب آهن اصفهان 
ساخته شــده و صرفاً کنتور این ایستگاه به دلیل 

الزامات وزارت نفت وارداتی می باشد

احداث فاز دوم بوستان شهید 
عزیزی شهرقدس

شهردار قدس از احداث زمین ورزشی، زمین بازی 
کودکان و دیگر امکانات رفاهی و خدماتی در فاز دوم 
بوستان شهید عزیزی به مساحت تقریبی ۴۰۰۰ 
مترمربع خبر داد. شهر قدس-زهرا قره باغی-کسب 
وکار: سعید شهلی با بیان اینکه این پروژه با پیشرفت 
فیزیکی ۸5 درصدی در مراحــل پایانی قرار دارد، 
اظهار کرد: فاز اول بوستان شهید عزیزی اسفندماه 
سال گذشته همزمان با روز درختکاری افتتاح و در 
سال جاری نیز فاز دوم این پروژه اجرایی شد. وی 
در تشــریح جزئیات پروژه گفت: فاز دوم بوستان 
شهید عزیزی شامل زمین ورزشــی، زمین بازی 
کودکان، آلاچیق، سکوی استراحت، تنیس روی 
میز، مجموعه لوازم ورزشــی، سرویس بهداشتی، 
بوفه نگهبانی و... می باشد. شهلی از افتتاح این پروژه 
در دهه فجر امســال خبر داد و بیان کرد: بوستان 
شهید عزیزی با رویکرد توسعه متوازن زیرساخت ها 
و بازآفرینی شهری در منطقه کم برخوردار شهید 

عزیزی احداث شده است.

اخبار

  ایــلام-  آذر یعقوبیــان : 
فرشاد دوستی مدیر کل راه 
و شهرسازی استان ایلام در 
نشست و گفتگوی مجازی 
اصحاب رسانه و مطبوعات 
استان ایلام با مدیران دستگاه های اجرایی استان 
در گروه کار و کرامت، با عرض تســلیت شــهادت 
تعدادی از هموطنان عزیزمــان در حادثه کرمان 
در خصوص پروژه های راهســازی در استان گفت: 
پروژه های راهسازی در استان ایلام هزینه بیشتری 
نسبت به استان های دیگر دارد راههای ما در مسیر 
کوهستانی احداث می شوند هم مساحت استان و 
هم درصد جمعیت اگر در سطح بودجه مطرح شود 
ما نســبت به بقیه درصد پایین تــری را در اختیار 

داریم. 
وی افزود: تــلاش های خوبی شــکل گرفته که با 
توجه به بحــث 3 درصد نفت که اضافه شــده، اما 
اینکه اعتبارات به موقع پرداخت نمی شــوند، لازم 
به ذکر اســت اگر به موقع اعتبارات تخصیص یابد، 

پیشرفت های فیزیکی پروژه ها بهتر بود و هم این 
دیر پرداخت شــدن ها در افزایش هزینه پروژه ها 
براساس شــاخص های تحلیلی که اعلام می شود 

حتما تاثیرگذار هستند و هزینه تمام شده بالا می 
رود.  مهندس دوســتی در ادامه با اشاره به کمبود 
بلیط هوایپما و پروازهای کم اظهار داشت: در مورد 

فرودگاه شهدای ایلام که تعداد پرواز کمی دارد پیرو 
پیگیریهای استاندار محترم به جهت افزایش پروازه 
ها و قول های مســاعدی که داده شده و همچنین 
تجهیزات جدیدی که انشاءالله به فرودگاه وارد می 
شود انتظار ما این است که تا پایان سال این امکانات 
هم به استان ایلام انتقال داده شود و تعداد پروازها 
در آینــده ای نه چندان دور حتمــا محقق خواهد 
شد و این دغدغه و مشــکل اساسی مردم برطرف 

خواهد شد. 
مدیر کل راه و شهرســازی استان ایلام در ادامه در 
خصوص گفته هایی در خصوص بــه بهره برداری 
نرسیدن طرح ملی مسکن اظهار داشت: طرحهای 
مسکن مقداری طول کشــیده و زمانبر هستند به 
قول معروف از شــروع تا به بهره برداری رســیدن 
ممکن است دو سال تا دو و نیم سال طول بکشدهر 
چند در اســتان ایلام مقداری با تاخیر شروع شده 
ولی بهرحال انشــاءالله به نتیجه دلخواه می رسیم. 
وی اضافه کرد: بحث مشــکلات زمین هم در حال 
تامین هستیم، انشاالله در سال آینده به تدریج شاهد 
به بهره برداری رســیدن پروژه هــای نهضت ملی 

مسکن خواهیم بود.

مدیر کل راه و شهرسازی استان ایلام تاکید کرد: 

روژه های راهسازی در استان ایلام هزینه بیشتری نسبت به استان های دیگر دارد

استقبال شهروندان از طرح های 
شهرداری هشتگرد

مهندس مؤیدی رئیس کمیســیون عمران 
شورای اسلامی شهر هشــتگرد در بازدید از 
پروژه جاده تندرستی در محله سبز علی آباد 
، استقبال شهروندان از پروژه های عمرانی را 

موجب دلگرمی مجریان دانست .
 وی گفت : در حالی که پروژه جاده تندرستی 
در ســبزعلی آباد به طور کامل آماده نشــده 
است شهروندان و ساکنین محله از این مسیر 
برای پیاده روی و ورزش صبحگاهی استفاده 
می نمایند که نشــانگر لزوم اجرای این پروژه 
می باشــد .مؤیدی افزود : شهرک وحدت که 
در بخش جنوبی بلوار امام)ره( واقع شده جزو 
محلات کمتر برخوردار شــهری است که در 
سال 1۴۰2 علاوه بر توجه ویژه شهرداری به 
توانمندسازی این محلات ، با دستور استاندار 
محترم البرز نیز این شهرک به عنوان محلات 
محروم تعیین گردیــده و در قالب مصوبات 
قرارگاه اجتماعی اقدامات خوب و موثری در 
این بخش صورت گرفته است.وی بیان کرد : 
سه پروژه شامل آسفالت با اعتبار 29 میلیارد 
ریال ، جدول گذاری بــا اعتبار 5/15 میلیارد 
ریال و کفپوش با اعتبــار 5/15 میلیارد ریال 
به عنوان پروژه های مصــوب در قالب قرارگاه 
اجتماعی در محلات کمتر برخوردار شــهر 
شامل شــهرک وحدت و محله دخانیات در 
ســال جاری پیشــنهاد گردیده که تاکنون 
به ترتیــب ۷۰ و 6۰ و ۸۰ درصد پیشــرفت 
داشــته اند و در ماه های آتی تکمیل خواهند 
شد و پروژه جاده تندرستی نیز بنا بر لزوم به 
این پروژه های مصوب اضافه گردیده اســت 
.رئیس کمیسیون عمران شــورا در بازدید از 
این پروژه ، نصب ســت های ورزشی و تامین 
روشــنایی و همچنین تکمیــل کفپوش در 
انتهای مســیر را بخش تکمیلی آن دانست 
 که تا دهه فجر امسال آماده و به بهره برداری 

خواهد رسید .

مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی 
استان خبر داد:

توزیع ۲۵ هزار تن انواع کود در 
فصل پاییز بین کشاورزان ایلامی

 ایــلام- مدیر شــرکت خدمــات حمایتی 
کشــاورزی اســتان ایلام گفــت: 25 هزار 
و 5۷3 تــن انــواع کــود در فصــل پاییــز 
 امســال بین کشــاورزان این اســتان تویع 

شده است.
ســیامک بیگی افزود: از ابتدای مهر امسال و 
همزمان با آغاز ســال زراعی جدید )اول مهر 
هرسال تا پایان شهریور ســال بعد( و شروع 
کشــت های پاییزه تا پایان آذرماه این میزان 
کود به متقاضیان بخش کشــاورزی تحویل 

داده شد.
وی افزود: این میزان کود شامل اوره، فسفات، 
سوپرفســفات تریپــل، ســولفات آمونیوم، 
کلروپتاسیم، سولفات پتاسیم گرانول، فسفاته 
و کود آلی فســفات بود که بین کشــاورزان 
شهرستان های 12گانه اســتان توزیع شده 

است.
بیگی یادآور شــد: کود اوره با 19 هزار و 1۴1 
هزار تن بیشــترین مصرف و توزیع را در بین 
کشاورزان استان داشــته و میزان توزیع کود 
فســفات معادل 13 درصد یک هزار و 19۰ 

بوده است.
وی تصریــح کــرد: مقــدار کــود توزیعی 
سوپرفســفات تریپل ســه هــزار و 99۴ تن 
 بوده و 56۷ تن هم ســولفات پتاسیم توزیع 

شد.
بیگــی تصریح کــرد: کــود کلروپتاســیم 
توزیعــی بیــن کشــاورزان 592 تــن، و 
 کود آلــی فســفات گرانــول هــم 15 تن 

بوده است.
مدیر شــرکت خدمات حمایتی کشــاورزی 
استان ایلام در پایان گفت: دهلران با 12 هزار 
و 2۰۰ تن بیشــترین دریافت انواع کود ها را 

داشته است.

اخبار

 ایلام- جمعی از بانوان فعال در عرصه رســانه و 
قلم( به مناسبت سالروز میلاد حضرت زهرا)س( 
و بزرگداشت روز زن و مقام مادر، با حجت الاسلام 
والمسلمین الله نور کریمی تبار نماینده مقام معظم 

رهبری در استان و امام جمعه ایلام دیدار کردند.
نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه ایلام در 
این دیدار گفت: نگاه دنیــای غرب به زن ابزاری و 
از روی لذت جنسی و با هدف انحطاط در خانواده 

ها است.
حجت الاسلاموالمســلمین دکتر الله نور کریمی 
تبار اظهار داشــت: در دین مبین اســلام زن به 
عنوان مادر، ســتون خانه و کانون تجمع اعضای 

خانواده از احترام بســیار زیادی برخوردار است. 
وی افزود: نگاه ابزاری و جنسیتی به زن در جامعه 
غربی ارکان خانــواده ها را به انحــراف و تنهایی 
کشانده است و بیشــتر افراد در کشورهای غربی 
به تنهایی یا همراه با حیوانات خانگی زندگی می 
 کنند و کارکرد و مفهوم واقعی خانواده در بین آنها

 رنگ باخته است.
نماینده ولی فقیه در اســتان ایلام با بیان اینکه 
روابط عاطفی در کشــورهای غربی عمدتاً از هم 
گسسته شده است، یادآور شد: اندیشمندان غربی 
به دنبال متلاشی کردن ارکان خانواده ها هستند.

حجت الاســلام کریمی تبار خاطرنشان ساخت: 

دنیا به معرفی حضرت زهــرا)س(  به عنوان الگو 
و نماد یک زن و انســان کامل نیــاز دارد و بانوان 
در کشورهای اســلامی باید در زندگی شخصی، 
خانوادگــی و اجتماعی خود، آمــوزه های عملی 

حضرت فاطمه زهرا)س( را مد نظر قرار دهند.
وی تصریح کرد: بانوی مکرم اســلام در مســائل 
مختلفــی چون حجــاب، عفاف، همســرداری، 
تربیت فرزندان، رســیدگی به امور خانه  نقشــی 
مؤثر و بنیادین داشــت و در مســائل اجتماعی 
چون سیاست، سخنوری، بیان احکام الهی، جهاد 
تببین، دفاع از امام و ولــی خود نیز حضوری پویا 

داشت و در همین راه نیز به شهادت رسید.

امام جمعه ایــلام تأکید کرد:جامعــه کنونی ما 
 نیازمنــد نیروهایــی متخصــص و کاربلــد در 
زمینه های مختلف است که در چارچوب قانون به 

مردم خدمت کنند.

سیمین رئیسی:معاون پیشــگیری از وقوع جرم 
دادگســتری درنشســت باخبرنگاران وبا حضور 
ســرهنگ مرتضی عســگری، معاون اجتماعی و 
فرهنگی فراجا اســتان گفت : استان چهارمحال 
وبختیاری ســه ســال متوالی در صلح و سازش 

پرونده های خانواده در کشور پیشرو بوده است.
 موســوی اضافه کرد:با اجــرای دوره مهر برای 
زوجین در شرف طلاق که با حضور 2۰۰ زوج در 
قالب 1۸ دوره برگزار شــدو با مداخلات معاونت 

پیشگیری از وقوع جرم،۴5درصد زوجین صلح و 
سازش پایدارداشتند. 

معــاون پیشــگیری از وقوع جرم دادگســتری 
چهارمحال و بختیاری خاطرنشان کرد:بی توجهی 
مردم به خصوص جوانان در شرف ازدواج نسبت به 
مساله مشاوره از بین هر چهار ازدواج، یک طلاق 

در استان ثبت میشود.
موسوی بر استفاده از ظرفیت مجمع خیرین برای 
کاهش آسیب های اجتماعی و همچنین افزایش 
انگیزه مردم برای دریافت مشــاوره تاکید کرد و 
گفت: هدایت خیرین به این سمت، یک راهکاری 

برای کاهش آسیبهای اجتماعی است.
موســوی اظهارداشــت: بــا راه اندازی ســامانه 
»پنجره واحد زمین« 5۰ درصد تخلفات مربوط 
بــه زمین خواری حذف می شــود زیــرا هرگونه 
زمین خواری و تغییر کاربــری اراضی به صورت 
ماهواره ای عکس برداری و برای نهادهای مربوطه 

ارسال می شود.
وی با اشاره به توســعه بازی های یارانه ای در بین 
جوانان و نوجوانان افزود:بســیاری از آسیب های 
جســمی و روحی فرزنــدان ناشــی از مدیریت 
نامناســب خانواده ها و والدین بر فعالیت  آنها در 
فضای مجازی است و خانواده ها باید برای نظارت 
بیشتر بر بازی کودکان و دسترسی آنها به فضای 
مجازی به سایت اسرا متعلق به بنیاد ملی بازیهای 
رایانه ای مراجعه کنند و همچنین برای خرید تبلت 
ویژه کودکان و نوجوانان ماننــد نارتب که زمینه 
نظارت والدین را بر فعالیت آنها دارداستفاده کنند.

معاون پیشگیری از جرم دادگستری چهارمحال 
و بختیاری بیان کرد: امسال با تدوین طرح جامع 
جایگزین حبس، مجازات 6۰ مجرم در قالب کار 
اجتماعی انجام خواهد شد وازورودافرادبه زندان 

جلوگیری می شود.
موســوی با اشــاره به وجود چهار هزار خودروی 

رســوبی در پارکینگ های این اســتان گفت: تا 
پایان ســال جاری این خودروهــا تعیین تکلیف 
خواهندشدکه ۸۰ درصد خودروهای توقیفی در 
ســطح پارکینگ های استان مشــمول این طرح 

می شوند.
در ادامه مرتضی عســگری، معــاون اجتماعی و 
فرهنگی فرماندهی انتظامی اســتان چهارمحال 
و بختیاری وظیفه و رسالت خبرنگاران و اصحاب 
رسانه و قلم را بسیار مهم دانست و خاطرنشان کرد: 
مطالبه گری صحیح و درست از مهم ترین وظایف 

خبرنگاران می باشد .
عســگری با بیان اینکه بودجه کمــی صرف امور 
اجتماعی، فرهنگی و پیشــگیرانه می شود، اظهار 
کرد: تمامــی ارگان های حاکمیتــی تمام تلاش 
خود را درجهت انجام امــور فرهنگی و اجتماعی 
می کنند؛ لکن بودجه ی بسیار کم و ناچیزی به این 

امور تخصیص داده شده است.

نماینده ولی فقیه در استان وامام جمعه ایلام:

هدف غرب به انحطاط کشاندن خانواده ها است بانوان آموزه های عملی حضرت زهرا)س( را مدنظر قرار دهند

۴۵درصد دعاوی طلاق در استان چهارمحال وبختیاری صلح و سازش پایدارداشتند
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به گزارش روابط عمومــی و بین الملل هلدینگ پتروپالایش اصفهان، 
محســن قدیری در جشــن ولادت حضرت فاطمه زهرا )س( ضمن 
تبریک میلاد دخت نبی اکرم )ص( و گرامی داشت مقام زن اظهار کرد: 
در پالایشگاه اصفهان ما نیاز به تغییر را دیدیم، درک کردیم و با ترسیم 

آینده روبه جلو حرکت کردیم.
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان با بیان اینکه سهم آلایندگی 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان در شهر اصفهان یک صدم درصد و در 
اســتان اصفهان دو صدم درصد اســت، افزود: این در حالی است که 
وضعیت ما در حوزه آلایندگی دارای استاندارد EPA از استانداردهای 

آمریکا، اروپا و ایران نیز قوی تر است.
قدیری با بیان اینکه هلدینگ پتروپالایش اصفهــان تا قبل از تغییر 
مدیریت جدید در حوزه مدیریــت انرژی رتبه هفتم کشــور بوده و 
امروز به رتبه اول مدیریت انرژی پالایشــگاه های کشور دست یافته 
است، گفت: در این زمینه برای مثال سه هزار تله بخار را در مجموعه 
پالایشــگاه اصفهان تعمیر و نگهداری شــد و منجر به خاموش شدن 

مشعل های پالایشــگاه اصفهان شده اســت. وی تاکید کرد: ما آینده 
بســیار روشــنی را برای اصفهان و هلدینــگ پتروپالایش اصفهان 
متصور هســتیم و قطعا اولین چشم انداز ما توســعه پایدار است که 
بر ســه محور اخلاق، محیط زیســت و اقتصاد برنامه ریزی شــده و 

 خوشبختانه در همه تصمیم گیری های خود این سه اصل را مبنای کار 
خود قرار داده ایم.

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان با بیان اینکه امروز هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان رتبه 5 ســتاره را به خود اختصاص داده اســت، 
تصریح کرد امســال هلدینگ پتروپالایش اصفهان سودآوری خوبی 
را به عنوان سودآورترین شرکت پالایشــی کشور کسب کرده است و 
میزان سودآوری ما دو برابر شرکت دریافت کننده رتبه دوم بوده است، 
گفت: سود ما در هلدینگ پتروپالایش اصفهان در 6 ماه اول سال جاری 

23.6همت بوده است.
قدیری افزود: ما به سوی آینده ای بسیار خوب برای مردم کشور، مردم 

اصفهان و کارکنان هلدینگ پتروپالایش در حال حرکت هستیم.
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان بــا بیان اینکه امروز ایران از 
همه لحاظ در اقتدار اســت، گفت: ما امروز هر آنچه را اراده می کنیم 
در هلدینگ پتروپالایش اصفهان به اجرا درآورده و حاصل آن تاکنون 

اجرای بیش از ۴6۰ پروژه در این هلدینگ بوده است.

شــهریار-زهرا قــره باغی-کســب و کار: معاونــت حمــل و نقل و 
ترافیک شــهرداری شــهریار اجــرای مرحلــه دیگــر از عملیات 
نصــب تابلوهای هشــدار دهنده بــه ویژه کنــار مــدارس و نصب 
 اســتوانه های جداکننده و گل میخ در مناطق ســطح شهر شهریار 

خبر داد.
 نوروزی در ایــن خصوص گفت:  این پروژه در حــوزه نصب تابلوهای 
عبور و مرور دانش آموزان ، ورود ممنوع ،  دســت انداز ، ســرعتگیر ،  
مطلقاً ممنوع در سطح شهر و جنب بیمارستان امام خمینی )ره ( و در 
بخش دیگر نصب اســتوانه جدا کننده و گل میخ در تقاطع های معلم 
 ، کرشته و بلوار عباس آباد توســط همکاران زحمتکش این سازمان 

به اجرا درآمد .
وی در ادامــه یادآور شــد : نقــش بی بدیــل این علائــم ترافیکی 

و تابلوهــای هشــدار دهنــده در کاهــش تصادفــات بــه ویــژه 
شــب ها بســیار موثر و مهم اســت لذا با توجــه به جانمایــی آنها 
و طبق مصوبات شــورای ترافیک عملیــات اجرایی آن آغاز شــد و 
 انشــاالله بنــا داریــم در مناطــق چهارگانــه شــهریار ایــن طرح 

را به اجرا درآوریم .
وی یادآور شــد : در اجرای این پروژه تلاش داشــته ایم با استفاده از 
تابلوهای بــا کیفیت بالا نصب نماییم که شــب رنگ های آن ضمانت 
1۰ ساله در ماندگاری دارد، لذا استانداردسازی تابلوها و علائم سطح 
شهر نیز با توجه به پیشــرفت روزافزون علم ترافیک و حمل و نقل نیز 
در دستور کار ما قرار دارد که به عنوان پیوستی برای این طرح توسط 
همکارانم به اجرا درآمد است و امیدواریم مردم شهریار از آن بهره مند 

گردند.

سهم آلایندگی هلدینگ پتروپالایش اصفهان یک صدم درصد است

اجرای عملیات نصب تابلوهای هشدار دهنده و استوانه های جداکننده در خیابان های اصلی سطح شهر شهریار
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« 
است كه اعضاي كانال دست نوشــته هاي خود را براي انتشار در 
كانال مي فرستند. در اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه 
خواهيم شد. در صورت علاقه مي توانيد متن هاي خود را براي اين 

كانال بفرستيد.

دلتنگی
  سمانه عاطف درخشان

دلتنگي هايم را 
مي سپارم به دست باد

تا برايت بياورد
نمي دانم چرا اين روز ها باد نمي وزد؟

@ganjine_ketab
منبع: گنجينه كتاب

ياران گنجينه كتاب

اينترنت دنياي امروز را دگرگون كرده است و كسب وكار 
و تجارت نيز از اين قاعده مستثنا نيست. امروزه مي توان 
با صرف هزينه اي نسبتا اندك، كسب وكاري را راه اندازي 
كرد و حتي بدون فروشــگاه و محلي فيزيكي، به درآمد 
قابل توجهي دست يافت، ولي چه روش هايي براي تجارت 
آنلاين وجود دارد و براي انتخاب مدل هاي كســب وكار 
اينترنتي با چه گزينه هايي روبه رو هستيم؟ اين پرسشي 

است كه در ادامه به پاسخ آن مي پردازيم. 

 مدل كسب وكار شما چيست؟
مدل هاي كسب وكار اينترنتي اصلي موجود عبارت است از: 
۱. فروش محصول ، ۲. فروش خدمــات ، ۳. فروش محصول 

اطلاعاتي

 فروش محصول به صورت آنلاين
فروش محصول: احتمالا اين نخستين مدلي است كه به 
ذهن هر فرد مي رسد؛ براي اين كار بايد محصولي فيزيكي 
و قابل ارسال توليد كنيد و آن را به صورت آنلاين به فروش 
برســانيد. براي فروش محصول نيز مي توانيد از فروشگاه 
اينترنتي خودتان استفاده كنيد، آن را در يكي از سايت هاي 
حراج عرضه كنيد يا به عنوان فروشــنده شخص ثالث، 

محصول خود را در بازاري آنلاين به فروش برسانيد. 

 مزيت هاي فروش محصولات به صورت آنلاين
فروش آنلاين محصولات مزيت هاي فراواني دارد. نخست 
اينكه مشتريان مي توانند محصولات شــما را مشاهده و 
بررسي كنند، بدون اينكه مجبور باشند به فروشگاه شما 
بيايند. به علاوه مشتري ها مي توانند تمام گزينه هاي موجود 
مانند نظرات ساير مشتريان، فهرست مواد تشكيل دهنده و 

دستورالعمل ها يا كاربردهاي مربوطه را مشاهده كنند. 

 اشكالات فروش محصولات به صورت آنلاين
شما بايد چيزي را توليد، آن را انبار و سپس ارسال كنيد. 
ممكن است كالاهاي فيزيكي خراب شوند و توليد، انبار 
كردن و ارسال آنها نيز كار وقت گيري است. پس از ارسال نيز 
مشكل كالاهاي مرجوعي پيش مي آيد. كنترل موجودي 
كالاهاي فيزيكي، چالش بزرگي است. اگر كالاي زيادي 
توليد كنيد و كالاهاي تان خراب شــود، ضرر مي كنيد. 

اگر خيلي كــم توليد كنيد و 
موجودي تان تمام 

 ، د شــو

فروش هاي بالقوه تان و شايد مشتري هاي خود را از دست 
بدهيد كه براي تامين كالاي خود، به ســراغ منبع مورد 

اطمينان تري مي روند. 

 فروش خدمات به صورت آنلاين
خدمات را به خوبي مي توان به صــورت آنلاين، خريد و 
فروش كــرد. دو روش اصلي فــروش اينترنتي خدمات 

عبارت است از: 
۱. استفاده از وب سايت به عنوان ابزار فروش: در اين روش، 
كسب وكاري آفلاين، از وب ســايت خود به عنوان ابزاري 
براي فروش خدماتي استفاده مي كند كه به صورت آفلاين 

ارائه مي شود. 
۲. استفاده از وب  ســايت به عنوان ويترين: در اين روش، 
خدمات به صورت اينترنتي به فروش مي رسند و عرضه 

مي شوند. 

 مزيت هاي فروش اينترنتي خدمات
جذب مشتري از طريق وب سايتي كه به خوبي طراحي 
و براي آن تبليغات شده، بسيار كم هزينه تر از استفاده از 
روش هاي سنتي و آفلاين است. در اين روش، مشتريان 
اطلاعات زيادي درباره محصول شما دريافت مي كنند و 
مجبور نيستند براي بررسي گزينه هاي موجود به محل 
شما بيايند. هميشه وب سايت هايي كه به خوبي طراحي 
شده اند و داراي محتواي زيادي هستند، عملكرد بهتري 
از رقباي ضعيف تر دارند. صرف نظر از اينكه وب سايت شما 
بروشوري براي كسب وكارتان باشد يا ويتريني براي نمايش 
محصولات و خدمات شما، راه اندازي اين مدل كسب وكار، 
سريع تر و آسان تر از فروش محصولات و خدمات به صورت 

سنتي است. 

 اشكالات فروش اينترنتي خدمات
در اين مدل كسب وكار اينترنتي، سطح 

بالايي از رقابت وجود دارد، به ويژه 
براي كلمات كليدي خاص. 

بــراي مثال، اگر شــما 
لوله كشي در تهران 

باشيد، به سختي مي توانيد در نتايج جستجو براي كلمه 
كليدي »لوله كش تهران«، در رتبه بالايي قرار بگيريد، زيرا 
با جستجوي اين كلمه كليدي در گوگل، بيش از صدها هزار 
نتيجه نمايش داده مي شود. به همين دليل، بايد به دنبال 
استفاده از طرح بازاريابي محتواي تهاجمي باشيد. از آنجا 
كه به طور كلي، فرصت ايجاد رابطه اي حضوري با مشتري 
را نمي يابيد، ايجاد وبلاگي جذاب همراه با نمايش ويدئو، 
نقش مهمي در اين مدل كسب وكار اينترنتي ايفا مي كند. 

 فروش اطلاعات به صورت آنلاين
معمولا طراحان مرتبط با ســبك زندگــي و بازاريابان 
اينترنتي، اين مدل كسب وكار را انتخاب مي كنند. به طور 
معمول، در زمان فروش محصولات يا خدمات، تنگنايي 
به وجود مي آيد؛ اغلب صاحبان كســب وكار، حداكثر تا 
ميزان محدودي فــروش دارند و بدون ايجــاد تغيير در 
كسب وكارشان نمي توانند ميزان فروش خود را افزايش 
دهند، ولي درباره محصولات اطلاعاتي، چنين محدوديتي 
وجود نــدارد و تنها عامل محدودكننــده ميزان فروش، 
ظرفيت سرور ميزبان وب شماست.در اين روش، محصولات 
منحصرا به صورت الكترونيكي و خودكار عرضه مي شوند. 
پرداخت ها و صدور صورت حساب ها نيز به صورت خودكار 
و توســط ســبد خريد و دروازه پرداخت انجام مي شود و 
محدوديتي در تعداد تراكنش هايي كه در طول شبانه روز 

پردازش مي شود، وجود ندارد. 
فروش اطلاعات را مي توان به دو دسته تقسيم كرد: 

۱. فروش اطلاعات قابل دانلود: رايج ترين محصول قابل 
دانلود، كتاب الكترونيك اســت و در قيمت هاي گوناگوني 
عرضه مي شود. ساير محصولات قابل دانلود، شامل فايل هاي 

صوتي )MP3(، ويدئويي )MP4( و متني است. 
۲. دريافت حق عضويت در وب سايت ها: برخي 
وب ســايت ها، خدماتي شامل 
امكان دسترسي به روزنامه، 
مجله يا مقــالات را ارائه 
مي دهنــد و برخي نيز 
وب ســايت هايي 
كامــل با 

فايل هاي ويدئويي و صوتي و انجمن هايي تعاملي هستند 
و براي استفاده از تمام خدمات آنها بايد در آن وب سايت ها 
عضو شويد. اين وب ســايت ها معمولا به صورت ماهانه يا 
سالانه، مبلغي را به عنوان حق عضويت دريافت مي كنند. 
گاهي اين وب سايت ها به صورت خودكار، مقدار معيني 
مطلب و محتوا )مانند درس هايي از دوره اي آموزشي( را 
در طول دوره زماني معيني به هر يــك از اعضاي جديد 

ارائه مي دهند. 

 مزيت هاي فروش اينترنتي اطلاعات
مدلي كه بسياري از فروشــندگان اين خدمات آنلاين، 
براي ارائه اطلاعات مداوم از آن استفاده مي كنند، مدلي 
از صــدور صورت حســاب هاي دوره اي اســت. با صدور 
صورت حساب هاي ماهانه يا ســالانه، براي دستيابي به 
موفقيت، به تعداد بسيار كمتري از مشتريان نياز خواهيد 
داشت. در اين مدل كســب وكار اينترنتي، پس از ايجاد 
محصول، براي تعمير و نگهداري سيستم به زمان بسيار 
اندكي نياز داريد. از آنجا كه اين مدل مقياس پذير است، 
به راحتي مي توانيد بدون مواجهه با دشواري هاي رايج در 
كسب وكارهاي فروش محصولات و خدمات به تعداد زيادي 

از خريداران خدمات ارائه دهيد. 

  مدل كسب وكار اينترنتي انتخابي شما چيست؟
بياييد به مثال دســتور پخت مايع ماكاروني خوشــمزه 
برگرديم. چه مدل كسب وكاري را براي عرضه آن انتخاب 
خواهيد كرد؟فروش محصول: شما مي توانيد مايع ماكاروني 
خوشمزه خود را در حجم بالايي توليد، بسته بندي و انبار 

و به دوستداران ماكاروني در سراسر كشور ارسال كنيد. 
فروش خدمات: دســتور پخت ويژه شما مي تواند در يك 
شركت تهيه غذاي ايتاليايي مورد استفاده قرار بگيرد يا 
مي توانيد با استفاده از وب سايتي كه به صورت بروشوري 
براي كسب وكار تهيه غذاي شما عمل مي كند، براي آن 
بازاريابي كنيد يا به رستوران ها، خدمات آموزش داخلي 
ارائه دهيد. فروش محصول اطلاعاتي: اين روش، ساده ترين 
گزينه است. مي توانيد كتاب الكترونيكي ساده اي بنويسيد 
و در آن، روش پخت و مواد تشكيل دهنده مايع ماكاروني 

خود را توضيح دهيد. 
thebalance.Com :منبع
www.chetor.com :ترجمه

آشنايي با مدل هاي كسب وكار اينترنتي

 Communal( بازاريابي همگاني
Marketing( چيست؟

به جذب افكار عمومي در راستاي ترويج كمپين 
 Communal( بازاريابي، بازاريابي همگاني
Marketing( می گويند. به عبارت ديگر يكي 
ديگر از اركان بسيار اساســي بازاريابي جديد 
داشتن فرهنگ و بينش بازار در تمامي سطوح 
سازمان است. بازاريابی همگاني يعني مشاركت 
و درگير شدن كل سازمان در شناسايي سيستم 
بازار شامل خريداران، رقبا، محيط ها، فرصت ها، 
روندها و شناساندن سازمان و محصولات آن به 
جامعه. بازاريابی همگاني باعث مي شود شركت 
محصول خود را بهتر و با ضايعات كمتر عرضه 
كنــد. بازاريابی همگاني به معنــاي گرايش و 
تمايل به بازار و افراد و مشــتري باوري است و 
به اين دليل در بازاريابي جديــد اهميت دارد 
كه مي تواند اطلاعات گوناگون بازار را از طريق 
هر يك از كاركنان كسب كند و مورد استفاده 
قرار دهد. به عبارت ديگر بازاريابی همگاني يك 
فرهنگ، باور و مشاركت بوده و وسيله اي است 
براي روان شدن و بهتر انجام گرفتن بازاريابي 
شركت. اين مهم پايه و مبناي مديريت كيفيت 
فراگير يا جامع است. بازاريابی همگاني يعني 
ايجاد جو و فضايي انگيزه بخــش، هدفمند و 
بازارگرا در تمامي سطوح و در تمامي افراد كه 
زمينه ساز كيفيت گرايي است نه كنترل كيفيت. 
در واقع به دنبال بازاريابی همگاني اســت كه 
كيفيت گرايي همگاني و آگاهانه مطرح مي شود. 
كيفيت گرايي زاييده فكر و كار انسان هايي است 
كه مشــتري باوري و بازاريابی در آنها شــكوفا 
شده است. از پيوند بازارگرايي و كيفيت گرايي 
رضايت شركت و مشتري امكان پذير مي شود. 
تنها سازمان هايي قادر به جلب رضايت مشتري 
هستند كه فرهنگ مشتري مدار در نگاه سازمان 
و كل نيروها نهادينه شده باشد. به عبارت ديگر 
هر فرد و واحد خود را موظف به شناسايي و درك 
نيازهاي مشتريان خود و سپس پاسخگويي به 
نياز درك شــده مي داند. بدين ترتيب مي توان 
بازاريابي همگاني را جايگزيني مناســب براي 

واحد بازاريابي مستقل دانست. 
www. modir. biz

مفاهيم بازاريابی مهارت هاي مديريتي

 )Multi-skills( داشــتن  كاركنان  چندمهارته
براي  هر مدير و به طور كلي  براي  هر سيستم  يك  
مزيت بزرگ محسوب مي شــود. وجود اين افراد 
در هر مجموعــه اي  مي تواند موجب تســهيل  و 
تسريع  در امور و صرفه جويي  در زمان  و حتي  در 

منابع  شود. 
يكي از راه هاي تربيت اينگونه كارمندان، چرخش 
شغلي )job rotation( است. يعني افراد را در 
مشــاغل  هم  خانواده  و همگون  كه  با آنها آشنايي  
دارند، جابه جا كرد. به واســطه  ايــن  كار افراد با 
مشاغل  بيشتري  آشنا شده  و در كار خود از تنوع  
و گوناگوني  بالاتري  برخوردار م  شوند. همچنين 
انگيزه  كار در آنان  تقويت  شده و افق  ديد كاركنان  

را وســيع  مي كند. يكنواختي  كه  پس  از تبحر در 
يك شغل براي افراد ايجاد مي شــود و آنها را به 
سكون مي فرســتد، با اين كار كاهش  پيدا كرده 
و درك  فعاليت هاي  ديگران  در درون  ســازمان  

بيشتر مي شود. 
 البته، اگرچه  گردش  شــغلي  داراي  

مزاياي  زيادي  اســت ، ولي  يكي  از 
اشــكالات  عمده  آن  اين  است  
كه  ســازمان  بايد خود را براي  

مسائل  روز به روز ناشي  از 
انتقال  كاركنان  بي تجربه، 

مجهز كند.
بيــن   اســت   لازم    

 مشــاغل  مشــخص  و تكراري، چرخش  شغلي  
انجام  شود.

@PracticalManagement 

چرخش شغلي 

سندروم توجه كور و گوريل نامرئي
در يك آزمايش علمي، از افراد خواسته شد تا به تماشاي بخش هايي از يك 
بازي بســكتبال بپردازند و تعداد پاس هاي رد و بدل شده بين بازيكنان را 
بشمارند. هر كسي توانســت تعداد پاس ها را درست بشمارد، برنده است. 
آنها از پس اين كار به خوبي برآمدند. از افراد پرســيده شد كه آيا متوجه 
چيز عجيبي هم در فيلم شده اند و آنها گفتند نه، اما هدف از اين آزمايش 
چيز ديگري بود. در لابــه لاي اين بازي، فردي با لبــاس يك گوريل وارد 
زمين مي شد، درست وسط زمين مي ايســتاد و به سينه اش مي كوبيد و از 
زمين خارج مي شد. در حالي كه ديدن چنين جانور غول پيكري وسط يك 
زمين بســكتبال به مراتب راحت تر از نديدن او بود، اما آزمايش شوندگان 
به اندازه اي درگير شــمارش تعداد پاس ها بودند كــه حتي كوچك ترين 
بويي نبردند. اين آزمايش با افراد مختلف بارها و بارها تكرار شــد و نتايج 
همان بود!دانشــمندان دانشــگاه كاليفرنيا دريافته انــد زماني كه فردي 
شروع به جستجوي هدفمند يك شــيء مي كند، نواحي متعددي در مغز 
براي رهگيري شخص، حيوان يا شيء گمشده بسيج مي شوند. اين بدين 
معناست كه چنانچه فردي به دنبال كودك گمشده   اش در يك جمع شلوغ 
است، نواحي مغز كه معمولا به تشخيص ديگر اشيا اختصاص داده مي شوند 
و حتي نواحي ای كه براي تفكر انتزاعي تنظيم شده اند، كانون توجه  را تغيير 
داده و به بخش جستجو ملحق مي شــوند. بنابراين مغز به سرعت به يك 
يابنده كودك، تبديل شده و منابع مورد استفاده اش براي ساير فعاليت هاي 
ذهني را از امور ديگر فارغ و به اين امر اختصاص مي دهد. زماني كه تمركز 
شديد ما روي چيزي باعث شود تا ديد ما به هر آنچه در اطراف مان مي  ذرد 

محو شود، ما دچار »توجه كور« مي شويم. 

 تجويز راهبردي
در كتاب »مغز بودا: علم عصب شناسي كاربردي در شادكامي، عشق و خرد« 
مي گويد توجه مغز را شــكل مي دهد. به عبارت ديگر آنچه ما به آن توجه 
داريم عملا همان چيزي اســت كه در بافت مغزمان شكل خواهد گرفت. 
بنابراين بسيار مهم است كه چه سوالي را براي خود تعريف كنيم. اگر از خود 
سوال كنيم كه چه ماشيني بخرم؟ آنگاه در طول روز همواره به ماشين هايي 
كه از كنارمان مي گذرند، توجه مي كنيم و به تابلوی حراجي 80 درصدي كه 
يك فرصت فوق العاده است، بي توجه خواهيم بود. اما در هر صورت چاره اي 
نداريم كه در هر برهه اي از زندگي روي يك يا چند مساله محدود تمركز 
كنيم، اما مشكل آنجاست كه تمركز باعث توجه كور مي شود )يعني نديدن 
ديگر ابعاد و فرصت ها و... .( چه بايد كرد؟ راهكار آن است كه علاوه بر تمركز 
بر سوالات راهبردي، زمينه را براي تنوع افكار، تجربيات، ايده ها و گزينه ها، 

انتقادها و كانال هاي اطلاعاتي فراهم كنيم. 4 تكنيك زير كارساز است: 

 ۱- صداهاي جديد
با افرادي از گروه هــاي متفاوت از طبقــه اجتماعي-فرهنگي خودتان، با 
كارشناساني غير از رشته تخصصي خودتان و با افرادي با مذهب، پيشينه، 

سن و سال و تفكر متفاوت از خودتان گاهي گفتگو كنيد. 

 ۲- گفتگوهاي جديد
ممكن است افراد جديد و متفاوت پيدا نكنيد، با همان دوستان قديمي در 
مورد مسائل تكراري بارها و بارها بحث نكنيد. چنين گفتگوهايي در نهايت 
كاملا بي خاصيت خواهند شـد. با افراد قديمي، مسائل جديدي را انتخاب 

كنيد تا گفتگوهاي جديدي شكل بگيرد. 

 3- دورنماهاي جديد
براي خود اهداف جديد و متفاوت تعريف كنيد. داشــتن اهداف متفاوت 
باعث مي شود در جستجوي راه هاي جديدي براي نگاه به زندگي، خانواده، 
مردم، بازار، مشتري و روابط بين الملل، هدف متفـاوت تعريف كنيد، آنگاه 
خواهيد ديد همان خياباني كه هر روز از آن رد مي شديد، آن خيابان نيست. 

 4- آزمون هاي جديد
آزمون هاي كم ريسك و كوچك قادرند كه يادگيري فردي/سازمان/ملي را 
سرعت ببخشند و مشخص كنند كه چه چيزي احتمـالا درست كار مي كند 
و چه چيزي احتمالا نه؟ و همچنين باعث مي شوند كه ما پديده هاي جديد 
را تجربه كنيم و توجه ما از كوري به در  آيد. تمام راهكارهاي 4گانه فوق هم 
در سطح زندگي شــخصي كاربرد دارند و هم براي سازمان و كشور و همه 
در يك چيز مشتركند. مي خواهند به ما بگويند كه نمي توانيم همزمان به 
همه پديده ها توجه كنيم. با صداها، گفتگوها، دورنما و آزمون هاي جديد 
بار ديگر و به گونه اي ديگر به دنيا نــگاه مي كنيم و درخواهيم يافت هر بار 
دنيا چيز ديگري است. همه ما در معرض توجه كور هستيم و شايد به همين 
دليل باشد كه خداوند با پرسشي تلخ به ما تلنگر زده است: »در زمين و در 

وجود خودتان نكات و نشانه هايي است، آيا نمي بينيد؟«
@Dr_Lashkarbolouki
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